
Külkapcsolati stratégiánk  
a m egvalésulás átfán

Az egyetemi tanács 1993. május 
2-i ülésén hét pontból álló határo
zatot fogadott el az egyetem kül
kapcsolati stratégiájáról. E hatá
rozat kimondja, hogy a fő irányt a 
következő években a meglévő leg
fontosabb egyetemközi kapcsola
taink fejlesztése jelenti. Ehhez 
kell kapcsolódnia az Európán be
lüli kooperáció erősödésének és 
azon belül a volt kelet-közép-eu- 
rópai kapcsolatok újjáépítésének. 
Ugyancsak fontos tennivalóként 
jelölte meg az egyetemi tanácsi 
döntés a karoknak az egyetemi

központi vezetéssel szoros együtt
működésben történő, kari elkép
zeléseket jobban tükröző nemzet
közi együttműködésének erősíté
sét. Kiemelten szólt a határozat az 
egyetemi szintű pályázatoknak 
(pl. FEFA) az egyetemi célok meg
valósításába történő bekapcsolá
sáról. Az azóta eltelt időszakban e 
fontos határozat képezte az alap
ját külkapcsolati tevékenységünk 
továbbfejlesztésének. Ennek főbb 
eredményei röviden az alábbiak
ban foglalhatók össze.

Erősödő európai kapcsolataink
Meghozta gyümölcsét az 

egyetemi törekvés, hogy a korábbi 
időszakban erős amerikai kapcso
latok dominanciája az európai 
együttműködés erősítésével mér
séklődjön. Ez elsősorban a német 
(Passau, Mannheim, Bamberg, 
Hamburg és Nümberg-Erlangen), 
illetve a francia egyetemekkel, va
lamint a volt szocialista országok 
egyetemeivel időközben megkö
tött szerződések révén már eddig 
is számottevően javult, noha ez 
utóbbi területen vannak még to
vábbi feladataink. Kiemelésre ér
demes a Pozsonyi Közgazdasági 
Egyetemmel kötött (diák- és ta
nárcserét, valamint információ- 
cserét magában foglaló) megál
lapodás. A Puskin Intézettel való 
együttműködés teszi lehetővé, 
hogy diákjaink orosz nyelvi tudá
sukat az intézetben gyarapíthas- 
sák, amelyhez jelentős MKM-tá- 
mogatást is kaptunk az elmúlt 
években. A sorban említhető a jé
nai egyetemmel történt kapcsolat- 
felvétel. A krakkói, a bukaresti, az

ostravai egyetemekkel az UCE- 
MET-program keretében alakult 
ki folyamatos közös munka. A 
Krakkói Közgazdasági Egyetem a 
közelmúltban vetette fel a kétol
dalú szerződéskötés kérdését, 
amelyet az Egyetemi Külkapcso- 
latok Bizottsága rövidesen meg
tárgyal. A Prágai Közgazdasági 
Egyetemmel is felvettük a kapcso
latot, és az együttműködés iránti 
szándék elvben már megfogalma
zódott mindkét fél részéről. A leg
újabbak között említendő a ljubl
janai egyetemmel a közeli jövőben 
aláírásra kerülő keretmegállapo
dás. A hét közép-európai országot 
átfogó CEEPUS-program kereté
ben eddig a Bécsi Közgazdasági 
Egyetemmel, a linzi egyetemmel, a 
Pozsonyi Közgazdasági Egyetem
mel, a varsói egyetemmel nyer
tünk el támogatást tanár- és diák
cserére. A következő évre benyúj
tott pályázatokban partnereink 
köre a ljubljanai egyetemmel bő
vült.

Diákcserében m eghatározó a TEMPUS
Külön kell szólnunk -  a kétol

dalú diákcsere mellett -  a TEM
PUS vonalán megvalósult igen 
széles körű egyetemközi kapcsola
tainkról, amelyek nagyobb része 
az egyes tanszékek által koordi
nált projektek keretében szolgálja 
az intézményközi együttműködés 
elmélyítését. Az üzleti tudomá
nyok, a közgazdasági és a társada
lomtudományok területén egyete
münk koordinálja országos szin
ten a diákmobilitást. A tanszéki 
projekteken túlmenően az ECO- 
NOMOBILITY JEP keretében 
mintegy 25, elsősorban nyugat

európai egyetemmel folytatunk -  
most már évek óta -  diákcserét. 
Közülük többel egyetemközi 
együttműködési szerződésünk is 
van. A diákcsere legújabb hajtása 
a CEMS (Community of European 
Businnes Schools) tagságunkhoz 
kapcsolódik. A gazdálkodási kar 
koordinálása mellett a következő 
tanévben indul a program, amikor 
első lépésben egy-egy diákot 
(összesen 12 főt) cserélünk a 
CEMS-tagokkal. Később -  a bő
vülő források megteremtését kö
vetően -  e létszám emelkedése 
várható.

A külső források növekvő szerepe
Az egyetem a FEFA mellett 

más csatornákon is számos pá
lyázatot nyújtott be különböző 
hazai, illetve külföldi alapítvá
nyokhoz, intézményekhez erő
forrásainak bővítése céljából. 
Több közülük sikeres volt, lehe
tővé tette az egyetemi, kari, il
letve tanszéki célok megvalósí

tását. Külföldi viszonylatban 
példaként említhetjük az USA  
IA, a DAAD, a Mellon Alapít
vány által nyújtott támogatáso
kat. Bár nincs átfogó statiszti
kánk az így felhasznált erőforrá
sokról, mégis egyértelműen 
mondhatjuk, hogy e programok 
növekvő mértékben járultak

hozzá diákjaink külföldi tanulá- ményfejlesztési törekvéseink 
sához, a tanárcseréhez, intéz- megvalósításához.

Aktivitásunk a  nemzetközi fórumokon
A különböző nemzetközi szer

vezetek (Nemzetközi Rektori 
Konferencia, EADI, European As
sociation for International Educa
tion stb.) munkájában évek óta 
részt veszünk, és ezen aktivitá
sunkat folyamatosan szélesítjük. 
Itt kell megemlíteni, hogy az ezer 
főt meghaladó tagsággal rendel
kező EAIE éves közgyűlését 1996- 
ban először tartja Kelet-Közép- 
Európában. Ennek a rendezvény

nek a BKE lesz a házigazdája, ami
-  a hazai felsőoktatás eredménye
inek elismerése mellett -  a BKE jó 
nemzetközi hírnevének köszönhe
tő elsősorban.

Mind a kétoldalú kapcsolatok
ban, mind pedig a közös projektek 
esetében szándékunk, hogy a ta
nár- és diákcsere mellett a -  stra
tégiai szempontból nagyon fontos
-  közös kutatások kerüljenek elő
térbe.

Beszámítjuk a  külföldi tanu lm ányokat
Ugyancsak tettünk egy fontos 

lépést előre a külföldön végzett 
tanulmányok egyetemi beszámí
tásával kapcsolatban. Tizenkét 
partneregyetemünk esetében 
megvizsgáltuk, mely tárgyakat fo
gadják el tanszékeink. A listát az 
egyetemi tanács határozatában 
megerősítette. Ez azt jelenti, hogy

a kiutazó diákok pontosan tudják 
hogy a szóban forgó egyetemeken 
mely tárgyak felvétele jelent auto
matikus elfogadást a hazai képzé
sükben. A későbbiekben mind a 
partnerintézmények, mind pedig a 
beszámítható tárgyak körét bőví
teni kívánjuk.

Public relations
Siker koronázta azon törekvé

sünket is, hogy megjelenjen a BKE 
első, nemzetközi mércével mérve 
is színvonalas egyetemi bulletinje. 
Az 1994. szeptemberi tanévnyitó
ra megjelent színes kiadvány jó 
áttekintő képet ad az egyetem 
múltjáról, képzésének fő irányai
ról, nemzetközi tevékenységéről. 
A régi és új partnereink elisme
rően nyilatkoztak a színvonalas 
bulletinről, ami jelentősen segíti 
munkájukat. Itt kell szólnunk az 
egyetemi lógóról is, amely hosszú

vajúdás után végre megszületett 
és a közeljövőben az egyetem által 
sokszorosítandó levélpapírokon is 
szerepelni fog. Szeretnénk azt, ha 
a logo az egyetemi kollégák név
kártyáján is -  egységes elhelyezés
sel -  megjelenne. A lógónak a szá
mítógépes változata is kidolgozás
ra került, amely rövidesen minden 
szervezeti egység számára hozzá
férhető, s a komputerből is ki
nyomtatható lesz.

Keressük az  információt!
Végül említést érdemel az, 

hogy munkánkban és különösen 
annak sikerességében kiemelt 
jelentőséget tulajdonítunk a ha
tékony tájékoztatásnak. Bár ez 
konkrétan az egyetemi tanács 
határozatában nem szerepelt, 
döntő fontosságú kérdésnek 
tartjuk az egyetemi polgárok 
magas színvonalú tájékoztatá
sát a különböző pályázati lehe
tőségekről, rendezvényekről, 
külföldi munkavállalási lehető
ségekről stb. Ezért 1995 január
jától a Nemzetközi Hírlevelünk 
megújulva, más formában, új 
szerkesztésben, bővülő tarta
lommal jut el havonta egy alka
lommal mintegy nyolcvan szer
vezeti egységünkhöz. A karok
nak és az egyes tanszékeknek 
lehetőséget biztosítunk, hogy 
hírlevelünkön keresztül is tájé
koztathassák az egyetemi pol
gárokat a kari, illetve tanszéki 
külkapcsolati törekvésekről és 
eredményekről. Befejezés előtt 
áll a nemzetközi igazgatóság lo 

kális komputerhálózatának k i
építése. Ennek révén külön tu 
dunk a közeli jövőben tájékoz
tatást adni a nemzetközi ügyek
ről az egyetemi hálózatra kap
csolt szám ítógépeken keresztül 
is. A kolléganőknek és a kollé
gáknak tehát rövidesen elegen
dő lesz egy, a hálózatba kap
csolt szám ítógéphez leülni s 
azon keresztül minden -  az 
egyetemi közvélemény tájékoz
tatására szolgáló -  aktuális 
NKO-információhoz hozzá
juthatnak.

Bízom abban, hogy ezen új in 
formációs csatornával jelentő
sen javítani fogjuk a tájékozta
tás hatékonyságát. Ahhoz azon
ban, hogy ez megvalósulhasson, 
minden kedves kolléganő/kollé- 
ga cselekvő akaratára is szükség 
lesz.

FORGÁCS CSABA 
nemzetközi igazgató

Úgy tűnik, a magyar politikát 
továbbra is a pártérdekek szab
dalják leginkább. Ilyen körülmé
nyek között nem sok esély látszik 
a pártérdekeken felülemelkedő 
női érdekek érvényesítésére és vé
delmére a hazai politikai életben, 
ez azonban szerencsére nem szegi

kedvét azoknak, akik továbbra is 
valami effélén munkálkodnak. 
Egyikük az egyetem Women’s 
Studies Központja, amely nemré
giben vitát rendezett a nők politi
kai részvételéről. A vita alapjául 
Koncz Katalinnak A hatalom és 
döntéshozatal megosztásának

nemek szerinti egyenlőtlensége Magyarországon
(1980-1995) című dolgozata szol
gált, amely a nők negyedik pekin
gi konferenciájára készülő ma
gyar kormányjelentés egyik hát
tértanulmánya.

Koncz Katalin emlékeztet írá
sában arra, hogy Magyarországon 
1945 óta érvényesül általánosan és 
teljeskörűen a női választójog, és 
megállapítja, hogy a nők aránya a

parlamenti képviselők között 
1980-ig folyamatosan emelkedett, 
csaknem egyharmadot ért el, s ez 
az arány Skandinávia adataival 
vetélkedve az európai élvonalat 
jelentette. Az is világos azonban, 
hogy ezek látszateredmények vol
tak, formális jogokkal. Sajnálatos, 
hogy

a rendszerváltás nem hozott jelentős változást
sem a nőkérdés kezelésében, sem a 
nők politikai képviseletében. 
1990-ben a parlamenti képviselők 
hét százaléka volt nő, ezzel Euró
pában hátulról a hetedik helyre 
szorultunk. A nők már a jelöltek 
között is lényeges kisebbségben 
voltak, és megválasztási esélyeik

________________________________

is rosszabbak voltak a férfiakénál. 
Az 1994-es választások a nők lé
nyeges előretörését hozták. Amint 
erre a vitán megjelent női politi
kusok felhívták a figyelmet, ez lé
nyegében annak volt "köszönhető, 
hogy a korábban képviselővé vált 
nők a férfiaknál

sokkal jobban helytálltak a parlamentben,
így sokkal több nőt választottak nélküli minisztere volt, s egy nő

minisztere van a mostani kor
mánynak is. A nők kormányon be
lüli szerepvállalása néhány észak

újra, mint ahány férfit. Kirívóan 
kevés nő került a kormányba az 
elmúlt korszakban is. Ebből rész
ben következik, hogy a nőkérdés
nek nem volt és jelenleg sincs gaz
dája a kormányon belül. Míg a 
nyolcvanas évek kormányaiban 
egy-egy női miniszter volt a ha
gyományosan nőinek ítélt terüle
teken (például könnyűipar, egész
ségügy), addig a rendszerváltás 
utáni kormánynak egy női tárca

európai államot kivéve a fejlett 
piacgazdaságok többségében is 
szerény, ám Európa négy államá
ban volt női államfő 1991-ben, s 
hétben női köztársasági elnök. 
Kár volna a számokat abszoluti
zálni, az azonban figyelemre mél
tó, hogy

Norvégiában és Svédországban 8-8 női miniszter van.
A nők között kisebb a párttagok 

aránya is, mint a férfiak soraiban, 
bár Svédország és az Egyesült Ki
rályság kivétel, ott a párttagok 40- 
50 százaléka nő. A hagyományos 
pártok kevésbé vonzzák a nőket, 
míg az újonnan alakult, humánus 
értékeket valló, távlatokban gon
dolkodó, a versenyszférán kívüli 
értékeket hordozó pártok inkább 
elfogadhatók számukra. Magyar

országon a rendszerváltást követő
en a parlamenti pártok tagságának 
19-37 százaléka volt nő, a pártok 
egyikének élén sem áll azonban nő.

Az Európa Tanács Magyaror
szág felvételekor kifogásolta, hogy 
milyen kevés nő szerepel 'a politi
kai vezetésben. A helyzet azóta 
sem változott, sőt még erre vonat
kozó szándék sem érzékelhető. Úgy 
tűnik, a nőkérdés kikerült a dön

AZ 1994/95. évi 
JÓ TANULÓ -  JÓ SPORTOLÓ

cím megszerzésének feltételei, 
versenykiirása

1. A  v e r s e n y  c é l j a :

A Budapesti Közgazdaságtudományi Egyetem tanácsa a „Jó tanuló - 
„Jó sportoló” verseny keretében, minden évben értékes díjjal jutalmazza a 
közgazdaságtudomány egyetemi tanulmányokban és a sportban kiváló 
eredményeket elérő hallgatókat. Külön elismerésben részesülnek azok, 
akik egyetemünk sportegyesületében, a BKE Sportklubban sportolnak.

2. A  v e r s e n y  r e n d e z ő j e :

A VERSENY RENDEZŐJE A BKE egyetemi tanácsa, valamint az 
egyetem testnevelési tanszéke.

3. R é s z v é t e l :

A versenyen részt vehet a BKE minden nappali tagozatos hallgatója, 
aki az adott tanév első félévi és második félévi tanulmányi eredményével, 
az elért sportteljesítményével a versenykiírás feltételeinek megfelel.

4. A  r é s z v é t e l  f e l t é t e l e i :

-  A z  1994/95. évi két vizsgaidőszak leckekönyvi lezárásakor feltünte
te tt tanulmányi átlagok számtani középértéke legalább 3,5.

-  Bármely sportág bajnokságaiban egyéni versenyzőként, illetve csa
pattagként az illető sportági szakszövetség vagy a Magyar Egyetemi 
Sportszövetség által igazolható eredménnyel rendelkezik, amit 1994. júni
us 16. és 1995. június 15. között ért el.

-  Azok a hallgatók, akik külső egyesületnek versenyzői, illetve 
játékosai.

5. É r t é k e l é s :

A mellékletben megállapított pontszámok alapján történik. Az egyéni 
verseny győztese az a hallgató, aki a melléklet alapján a legmagasabb 
pontszámot éri el.

A sportteljesítmény pontszámításánál csak az OTSH és a MES által 
kiadott 1994. és 1995. évre érvényes nemzetközi és hazai versenynaptár
ban szereplő eseményeket vesszük figyelembe. Legfeljebb három esemény, 
legjobb nemzetközi, legjobb hazai, legjobb MEFOB pontjait adjuk össze. 
Pontegyenlőség esetén az nyeri meg a versenyt, aki jobb tanulmányi ered
ményt ért el.

A győztes nevét az örökös vándordíjon bevéséssel örökítjük meg. A 
versenyre benevezett és részt vevő hallgatók a tárgyfélév leckekönyvi lezá
rását követően kötelesek tanulmányi eredményüket és legjobb sporttelje
sítményüket a testnevelési tanszéken bemutatni.

6. D í j a z á s :

a) Az egyéni verseny győztese egy évig védője BKE egyetem tanács és 
testnevelési tanszék által alapított „Jó tanuló -  jó sportoló” verseny örö
kös vándordíjának.

b) Az 1-5. helyezett hallgatók emléklapot kapnak. A díjkiosztás a 
tárgyévet követő tanévnyitó ünnepélyen történik.

7. N e v e z é s :

Nevezni a BKE testnevelési tanszékén beszerezhető nyomtatványon 
lehet.

N e v e z é s i  h a t á r i d ő :  1995. június 15.
8. E g y é b  r e n d e l k e z é s e k :

A verseny lebonyolításáért, az eredmények ellenőrzéséért és az értéke
lésért a BKE testnevelési tanszéke a felelős.

Budapest, 1994/95. tanév
TÓTH ANDORNÉ tanszékvezető 

ANDORRA RUDOLF rektor

„JÓ TANULÓ -  JÓ SPORTOLÓ"  versenykiírás  
m ellék le te  a  p o n tszá m ítá sh o z

Max. 500 pont tanulmányi átlageredményért.
A két tanulmányi félév eredményének összege, annak számtani középérté

ke. (Legalább 3,5-ös átlag.)
Max. 200 pont TDK-tevékenységért.
-  TDK-versenyen szerzett I-VI. helyezésért 200 pont 
Max. 500 pont sportolási minősítésért:
-  nemzetközi osztályú, vagy Kiváló Ifjúsági Sportolói minősítésért 500 pont
-  I. o. minősítésért 400 pont
-  II. o. minősítésért 300 pont
-  in. o. minősítésért 200 pont
Max. 1000 pont sportági nemzetközi-hazai MEFOB-eredményekért:

I. II. III. IV. V. VI.
A - Olimpia 1000 700 500 280 140 100
B - vb 700 500 280 140 100 80
C - Eb 500 280 140 100 80 60
D1 - Nemzetközi „A”kat.
D 2- Utánpótlás vb-Eb 280 140 100 80 60 50
E l - UNIVERSIADE
E 2 - Főisk. vb
E3 Nemzetközi „B” kát.
E4 MES nemz. versenyek 140 100 80 60 50 40
FI I. o. ob
F2 MEFOB 100 80 60 50 40 30
G II. o. ob 80 60 50 40 30 20
H III. o. ob 60 50 40 30 20 10

100 pont a BKE Sportklubban sportoló hallgató esetében.

téshozók érdeklődési köréből. 
„Mintha megállt volna az idő a nők

A kormánynak nem vo

s a női érdekvédelmet érvényesí
tő kormányzati mechanizmusa. A 
politikai vezetésnek nem (volt) 
érdeke és a demokrácia hiányá
ban nem volt és máig sincs rá
kényszerítve a sajátos női érté
kek integrálására a politika vilá
gában” -  állapítja meg Koncz 
Katalin tanulmánya. Pedig rész
ben adottak azok a társadalmi 
feltételek, amelyeken a nők na-

a sajátos női látásn 
a politika világának n

amelyben „szükségtelen” zavaro
kat okoz. „A nőmozgalom ahhoz 
még erőtlen, hogy ilyen körülmé
nyek között a társadalom és a po
litika arculatát formáló tényezővé 
váljon. A nők pedig a mindennapi 
lét szervezésének romló körülmé
nyei között, az alapvető termékek 
árának folyamatos és drasztikus 
emelkedése, az adóterhek fokozó
dása, a gyermekintézményi segít
ség mérséklődése, a pusztuló ház
tartási géppark, a századközepi 
háztartás-vezetési módozatok 
közepette, embertelen lakókör
nyezetbe kényszerülve felsóhajta-

esélyegyenlőtlenségének rendezése 
körül.

t és nincs nőpolitikája,

gyobb arányú részvétele múlik - 
teszi hozzá. Megállapítja azon
ban azt is, hogy a családi munka- 
megosztás hagyományos rend
szere, a szükséges infrastruktúra 
hiánya és drágasága gátolja a 
nők részvételét a politika felső 
régióiban. Arról nem is beszélve, 
hogy

ód nehezen fér meg 
ai normarendszerével,
nak: bárcsak legnagyobb gondjuk 
a politikai hatalomközeliség -  ra" 
adásul a jelenlegi acsarkodó ha
talm i versengésben való részvétel 
-  hiánya volna!” -  írja Koncz Ka
ta lin  tanulm ánya.

A vitán jó néhány női parla
menti képviselő részt vett. Bár 
női parlamenti lobby nem alakul' 
belőlük, az eszmecsere legaláb 
arra reményt ad, hogy a pekiní? 
konferenciára a magyar helyzete
hűen tükröző kormányjelente5
készül.

M.G



Ufó a Peres Pálné utcában
A kopottas, kissé lepusztult

a k  ható lépcsősor a sivár folyo
sóra visz. A folyosó végén a ti-

vű M BA-kurzushoz, vállalatok  
tartották itt top-m enedzsm ent 
tréningjeiket, üzleti tárgyalásai

tok. Az előteret nagy, masszív 
ajtók választják le, a legm oder
nebb technikai megoldással. 
Előkerül a mágneskártya, hisz a 
kulcs itt már csak ósdi, hagyo
mányos megoldás lehetne. Egy 
gyors mozdulat a falra szerelt 
kártyaleolvasón és megnyílnak  
az ajtók, feltárul a rejtély.

Az igényesen kialakított te
remben a hatalm as körasztalt 
bőrfotelek szegélyezik. Az asztal 
fölé ufóként ereszkedik le a vilá
gítóberendezés. Az már csak 
természetes, hogy minden táv- 
irányítással működik, a kivetí
tők, a fényszabályozás. Egy ele
gáns, laza gombnyom ás és fé l
homályban vagyunk, m űködés
be lép a videó, kezdődhet az elő
adás.

A vállalat-gazdaságtan tan
szék Octeam Centre-jében va
gyunk, Tóth Ferenc, a tanszék  
munkatársa kalauzol bennün
ket.

-  Ezt a fajta belső berendezést 
a döntéstám ogatásban dolgozó  
emberek találták ki. Pszicholó
giailag kedvezően hat az embe
rekre, hogy kör alakú asztal 
mellett ülnek, m ind a tíz-tizen- 
ketten a középpontban vannak, 
mindenki m indenkit lá t és a 
technika köréjük van szervezve.

1994. nyár elején lett kész á 
központ. Egy hagyományos tan
termet kellett hozzá porig, le 
rombolni. A technikai berende
zésekre a pénzt a TEMPUS ke
retében szereztük, az építkezés 
és a belső berendezések költsé
geinek fedezésére pedig a tan
szék vállalati kapcsolatait hasz
náltuk fel.

Eredeti elképzeléseink szerint 
az egyszerűbb technika felé haj
lottunk volna, a titkárságot és a 
kollégákat szerettük volna fel
szerelni szám ítógépekkel. A 
TEMPUS ragaszkodott ahhoz, 
hogy a pénzből egy kabinetfélét 
hozzunk létre, s majd a továb
biakban a vállalati, banki szak
embereken keresztül a bérleti 
díjból m űködtessük a technikát. 
A cél, hogy erősödjön az egye
tem és az üzleti szféra kapcso
lata.

A Centre otthont ad egynapos 
kurzusoknak, kerekasztal-m eg- 
beszéléseknek, döntéstám oga
tás, controlling zajlik a terem
ben. Kibérelték már ném et nyel-

kat, de tanszékünk oktatói is 
szívesen szervezik ide kis létszá
mú kurzusaikat. Akik már le
győzték idegenkedésüket és 
megszokták ezt a technikát, szí
vesen választják helyszínnek a 
központot. Egy kis floppy a 
zsebben, és már kezdődhet is az 
előadás. A konferenciateremben 
a videokivetítők, a fénymásoló 
táblák, a tolmácsberendezések a 
számítógépes és audiovizuális 
technika legmodernebb kombi
nációját vonultatják fel.

Természetes, hogy nagyon 
büszkék vagyunk az új egysé
günkre, s annak ellenére, hogy 
nem volt nagy hírverés körülöt
te, bízunk benne, hogy hamaro
san az üzleti világ köztudatába 
bevonul a Veres Pálné utcai le
hetőség.

Nyilatkozat

Különösen nagy hangsúlyt 
fektet a tavalyi parlamenti 
választások elemzésére az 

1994 -es év belpolitikai eseményeit 
elemző politikai évkönyv (pontos 
címén: Magyarország politikai év
könyve 1994.). Ennek részeként 
például olyan érdekességeket ma
zsolázhat ki az érdeklődő, mint a 
Pártok kampányfőnökeinek ta
nulmányai, a különböző pártok 
választási mondanivalóit elemző 
cikk, vagy az óriásplakátokra raj
zolt falfirkák gyűjteménye. Ehhez 
a témához kapcsolódóan tanul- 
mányt olvashatunk a kormány- 
váltás technikai részleteiről, és 
tartalmazza a könyv a koalíciós 
megállapodás teljes szövegét is.

Emellett persze m egtalálhatók  
a kötetben az előző évkönyvekben  
évek óta publikáló szerzők írásai.

első részben 33 tanulmány 
demzi a magyar politikai rend
szer legfontosabb eseményeit, in
tézményeit. Ezek egy részét a poli- 
ikai pártok vezető személyiségei 

Irták. A második részben a hagyo
mányos belpolitikai és törvényho
zási kronológia mellett hivatásos

Kötet
Mátyás Antal tiszteletére

Mátyás Antal akadémikus, egyetemünk professzora behatóan 
foglalkozott a magyar közgazdászok elméleti tevékenységének ér
tékelésével ts, a klasszikus és modern polgári kőzgazdaság-tudo- 
many történetét feldolgozó munkássága mellett. Erre a témára 
Mőhiany miatt sajnos nem sok idő ju t az egyetemi alapoktatás
ban, ezért jelentős részben hiánypótló az a kötet, amely a Mátyás 
Antal tiszteletére nemrég rendezett konferencia anyagát dolgozza 
jel. Ebben Mátyás professzor tanítványai, kollégái előadásai sora
koznak, egy-egy neves magyar közgazdász munkásságát elemez
ve. Emellett megtalálható még a könyvben egy bibliográfia, amely 
Mátyás Antal tudományos munkásságát öleli fel.

A konferenciával arról emlékeztek meg, hogy Mátyás Antal 40 
eve vezeti a közgazdasági elméletek története tanszékközi kutató- 
csoportot. illetve tanszéket. A kötetet az emlékülés szervezője, 
Mihalik István szerkesztette, megjelent az Aula Kiadó gondozásá
ban.

A kollégiumi 
felvételekről

A kollégiumi tanács az 1955. év nyári és az 1995/96. tanévre szóló 
kollégiumi felvételekről a következőket szeretné tudatni minden érin
tettel.

NYÁRI KOLLÉGIUMI ELHELYEZÉSEK
Kollégiumi helyet az év közbeni kollégiumi díjért azok kaphat

nak, akik államvizsgáznak, nem európai országból származó külföldi 
diákok közül, akik nem tudnak hazautazni, illetve különleges szociális 
indokkal bárki, aki a tanév folyamán kollégista volt.

A jelentkezési lapot 1995. május 2-ig kellett leadni az adott kollé
gium portáján.

1995/96. TANÉV KOLLÉGIUMI FELVÉTELE
A jelentkezési lapokat 1995. május első hetében a kollégiumok 

portáján, illetve a HT-irodán vehetik át az igénylők, és ugyanoda kell 
leadniuk május 12-ig.

Határidő után leadott jelentkezéseket nem tudunk figyelembe 
venni.

A felvételnél 50% súllyal szerepel az egy főre jutó jövedelem, 
35%-kal a tanulmányi eredmény és 15%-kal a közösségi munkára ka
pott pontszám.

Aki kollégiumi elhelyezést szeretne kapni, feltétlenül adja le idő
ben a jövedelmi igazolásokat a dékáni hivatalba. Az ehhez szükséges 
formanyomtatványokat ugyanott lehet kérni, és a leadási határidő 
1995. május 5.

Ha valaki kollégiumi felvételt nyer, de időközben halaszt vagy 
évet kell ismételnie, köteles azt jelenteni a kollégiumban.

Halasztóknak, illetve bukott hallgatóknak nem tudunk kollégiu
m ot biztosítani.

Felhívjuk a kölföldi kollégisták figyelmét, hogy a jelentkezési la
pot nekik is ki kell tölteniük és le kell adniuk, valamint, hogy a má
sodévesek nem kerülnek be automatikusan a Tarkaréti kollégiumból 
belső kollégiumba. A Kinizsi és a Ráday utcába azok költözhetnek, 
akiket a kollégiumi diákbizottság jelentkezési lapjuk (tanulmányi át
laguk) alapján felvesz.

Kollégiumi tanács

Politikai évkönyv 
CD ROM-on is

szakértők dolgozzák fel a válasz
tások tapasztalatait, a kormány- 
váltást és az országgyűlési ciklus- 
váltást. A harmadik részben köz
vélemény-kutatási eredmények, a 
Szonda Ipsos és a Modus politikai 
tárgyú vizsgálatainak adatai ol
vashatók. Ezt egy, a választói ma
gatartásokról szóló tanulmány 
egészíti ki.

A privatizáció problémakörét 
1990 óta kíséri figyelemmel az év
könyv szerkesztősége. így ez az 
egyik olyan kérdése a magyaror
szági átmenetnek, amiről a kiad
ványsorozat darabjaiból átfogó 
képet kaphat az olvasó.

Az 1988-tól kezdődően kiadott 
politikai évkönyvsorozat egye
dülálló Kelet-Közép-Európában.

Segítségével a magyar politikai, 
társadalmi átalakulás a legjobban 
dokumentált a régióban, ami 
rendkívüli segítséget nyújt az e té
ma iránt érdeklődő kutatóknak. 
Nem véletlen, hogy meglehetősen 
sokszor hivatkoznak az évköny
vek tanulmányaira, dokumentu
maira a hazai és a nemzetközi po
litikatudományi irodalomban.

A szerkesztők: Kurtán Sándor, 
Sándor Péter és Vass László, a po
litikatudományi tanszék munka
társai a közeljövőben újabb nagy 
fába vágják a fejszéjüket: CD 
ROM-on akarják kiadni az év
könyvek legfontosabb anyagait.

k. s.

A M agyar Rektori K onferencia 1995. ápri
lis  13-án  tartott ülésén a felsőok tatási ok ta 
tó i létszám csökkentéssel összefüggő kor
m ányzati intézkedések  kapcsán á ttek in tette  
a felsőoktatás elm últ öt esztendeje a la tt be
következett fejlődés főbb sajátosságait. A  
rektorok m egállapították , hogy egyes m i
nisztérium i tisztv iselők  vélekedésével e llen 
tétben  a m agyar felsőoktatás az elm últ öt 
esztendő alatt nem  egy helyben topogott, 
hanem  igenis jelentős fejlődést ért el.

Ú gy véljük, hogy jó néhány m egszokott 
m egfogalm azás, m int pl. hogy „m egdöbben
tően alacsony a fe lsőoktatási hallgatói lé t
szám ”, „Európában csak A lbánia és R om á
n ia  á ll m ögöttünk a rangsorban”, „nincs jö 
vőképe a felsőoktatásnak”, „merev a képzé
si rendszer”, „m egengedhetetlenül a lacsony  
az egy oktatóra vetített hallgatói lé tszám ”, 
„alacsonyak az oktatói óraterhelések” stb., 
ma m ár idejét m últa, és alapos átértékelésre  
szorul.

Mi, az egyetem ek képviselő i az elm últ 
évek folyam án nagyon is tudatosan és sz isz 
tem atikusan dolgoztunk a felsőoktatás m i
nőségi, tartalm i és m ennyiségi fejlesztésén: 
kim unkáltuk a felsőoktatási intézm ény- 
rendszer törvényi szabályozásának irányel
veit; m indössze három  év alatt m egterem tet
tük a doktori (PhD) képzés tudom ányos és 
technikai feltételeit; m egkezdtük a hab ilitá -  
ciós és akkreditációs eljárásokat, hogy ki 
alak ítsuk  az oktatók  és intézm ények fejlő  
désének m inőségb iztosítási fe ltételrendsze
rét. E tém akörben, élve a segélyprogram ok  
adta pályázati lehetőségekkel -  fő leg  a 
PHARE-Tem pus program jai révén -  soha  
nem  várt m értékben bővítettük  a hallgatók  
és oktatók nem zetközi kapcsolatrendszerét 
(beleértve a kü lföld i részképzéseket is), tő  
m egesen ind ítottunk  új szakokat, és több  
m int száz további új képzési program  fek 
szik  jóváhagyásra várva az Országos Akkre
ditációs B izottság és a F elsőoktatási és Tu
dom ányos Tanács asztalán.

Ma már m essze nem  igaz, hogy hallgatói 
létszám unk alapján az európai rangsor vé
gén  kullogunk. C supán 1990 és 1994 között a 
nappali hallgatóink  szám a 75 ezerről 106 
ezerre, a fe lsőoktatásban  tanuló összes h a ll
gatók  létszám a 101 ezerről 151 ezerre em el
kedett, m iközben az oktatók  szám a 17 302- 
ről 16 678-ra csökkent!

Vitatjuk, hogy m egdöbbentően alacsony  
lenne az egy oktatóra vetített ha llgatók  szá
ma. A nyugati országok adataihoz való ha
son lítás eredm énye elsősorban a statisztik a i 
adatszolgáltatási m ódszerektől függ. Meg 
k ell jegyeznünk, hogy a nyugati országok  
nem zeti szintű  adatai önm agukban is nagy  
szórást m utatnak. E gységes norm aként 
ajánlott arányszám ok ped ig  sem  Európá
ban, sem  A m erikában nem  léteznek. Ha m i 
is  beszám ítjuk a nu lladik  évfolyam os és a 
roham osan növekvő m ásoddiplom ás 
posztgraduális és az ún. post-secondary  
képzésben részt vevő hallgatóinkat, akikből 
ebben az évben m ár közel 13 400 ilyen  h a ll
gató tanul intézm ényeinkben, és ha nagyon  
is jogosan m i is figyelem be vesszük  a kü lön
fé le  önköltséges képzési form ákban tanu ló
kat, m ár jelen leg  is 165 000 hallgató  tanul 
intézm ényeinkben, és lényegében  el is  értük  
a bűvös 10 hallgató /ok tató  átlagos létszá 
mot. E zt tovább javítja, ha az egyenértékű  
hallgatói létszám  m eghatározásánál a PhD  
hallgatók  szám át általában hárm as szorzó
val, a szakirányú továbbképzésben részt ve
vők szám át pedig kétszeres szorzóval 
vesszük figyelem be, m int ahogyan azt a leg 
több nyugati ország teszi.

N em  fogadjuk el, hogy n incs a felsőokta
tásnak jövőképe. Van, ezt a fejlesztési elkép
zelések  tartalm azzák. A felsőoktatás az in 
tézm ényrendszerben ugyanis jelentős vá l
toztatásokat hajtott végre, és szakm ai kö
rökben köztudom ású az a tény, hogy a fe lső -  
oktatási rendszer rendkívül nagy id őállan 
dóval m űködik, és a legdrasztikusabb vá l
toztatás észrevételéhez is legalább 4-5  évre 
van  szükség.

A Rektori K onferencia tagjai jól ism erik a 
rugalm as, a jól átjárható képzési rendszere
ket, a kreditrendszert, m elyet sok  helyen  
évek óta alkalm aznak is. A fenti elem ek m i
nőségi vá ltozást jelentenek a hallgatóság  
szám ára a tantárgyak választhatóságát ille 
tően, ugyanakkor képzési költségnövek
m ényt okoznak az intézm ényeknek. A jelen
tősen csökkenő heti óraszám ok m ellett 
ugyanis sokkal nagyobb heti óraterhelést je
lent ez a rendszer az oktatók szám ára. K ülö
nösen akkor, ha a növekvő feladatokat és az

egyes intézm ényeknél 60-70% -kal -  de or
szágos átlagban is több m int 40% -kal -  nö
vekvő nappali hallgatói létszám ot 10-20% - 
kal csökkentett oktatói létszám nak k ell el
látnia.

E m ellett, az ipari és akadém iai kutatóka
pacitás roham os csökkenésével egyre na
gyobb szerepet kell b iztosítan i az egyetem i 
kutatásoknak, am i további m egterhelést ró 
az egyetem i oktatói rétegre, m ég akkor is, ha 
figyelem be vesszük a kutatói szférával való  
együttm űködési lehetőségeket is.

A  Rektori K onferencia az elm últ öt esz
tendő alatt offenzív m agatartással küzdött a 
fe lsőoktatás fejlesztéséért, a törvényes ga
ranciákért és a fejlesztési források b ővíté
séért. K öszönet ille ti e tek intetben a korm á
nyok és egyéb finanszírozók (Világbank, 
FEFA, segélyprogram ok) tám ogatását, és a 
kitűnő teljesítm ényt nyújtó pályázóink szín 
vonalas m unkáját. M indezek eredm énye
ként az elm últ öt év alatt a felsőoktatási 
szféra közel 30 m illiárd forinttal egészítette  
ki a reálértékben roham osan csökkenő, 
évenkénti á llam i költségvetési tám ogatást. 
N em  fogadhatjuk el tehát, hogy generálisan  
nem  történt sem mi, bár kétségtelen , hogy  
éppen a m egnövelt hallgatói létszám  m iatt 
az épü let és d iákszociális infrastruktúra te 
k intetében egyre súlyosabb a helyzet, s az 
MRK tagjai úgy gondolják, hogy a további 
expanziónak  és fejlődésnek ez m a a legna
gyobb akadálya.

Sajnos be kell látnunk, hogy az elkövetke
ző évek m inden tek intetben  nehezebbek  
lesznek a felsőoktatás szám ára, de köte les
ségünk, hogy -  ha m ár a sokszor m egígért 
látványos fejlesztés el is m arad -  m inden  
eszközt felhasználva igyekezzünk m egvéde
n i a felsőoktatás jelen legi pozíció it. A  Rek
tori K onferencia olyan egységes adatbázis  
felép ítésére törekszik, am ely az in tézm é
nyek és karok szintjén, a je len leg i országos 
átlagoknál sokkal szelektívebben és h ite le 
sebben fejezi k i az elm últ évek m ennyiségi 
és tartalm i változásait. Ez az adatbázis je
lezn i fogja a felsőoktatás egyes területein  
m áris érzékelhető gazdasági hatékonyság  
m indinkább növekvő trendjeit. A z ily  m ó
don szám okba öntött észérvekkel kívánjuk  
m egalapozni a további elvonások tervezge- 
tésének m érhetetlen társadalm i veszélyeit. 
Ez az ágazat újabb m egszorítások m ellett 
m ár nem  képes a m ég előttünk álló , a társa
dalom  á lta l nagyon is követelt expanzió  
m egvalósítására, illetve a sokat em legetett 
húzóágazati szerep betöltésére.

Az egyetem ek vezetői továbbra is a k ibon
takozáshoz szükséges leghasznosabb utakat 
keresik, ehhez azonban a jogszabályi kere
tek  további fejlesztése szükséges. N em  tud
juk elfogadni, hogy az intézm ényeken m úlik  
például az intézm ényközi integráció fejlesz
tése, am ikor az in tézm ényi összevonáson k í
vü l n incs törvényes m ód a tényleges in tegrá
cióra. N em  tudunk előrelépni a fe lnőttok ta
tásban az önköltséges képzés és a tandíjbe
vételek  növelése irányába, m ert törvényi 
korlátokba ütközünk. Szabályozás h iányá
ban sem  a finanszírozók, sem  az intézm é
nyek  nem  tudják egységes m ódszerekkel 
szám ítan i a m indent eldöntő h allgató i és ok
tató i létszám okat.

A korrekt szám ítási módra m aga a felső- 
oktatás k íván javaslatot tenni. N em  látjuk a 
törvényalkotási k iu tat a m indenki á lta l k í
vánatosnak tartott gazdasági hatékonyság  
növeléséhez nélkü lözhetetlen  nagyobb gaz
dasági és gazdálkodási autonóm ia irányába  
sem. E törekvéssel szem ben sokkal inkább  
egy erősödő központosítás e lőjelei érezhe
tők. E gy ilyen  rendszerben ped ig  az in téz
m ények a tú lélésüket b iztosító  m agasabb tá 
m ogatások kiharcolásában és nem  a költség- 
vetési tám ogatások racionális fe lh aszn á lá 
sában lesznek érdekeltek. A felsőoktatás ha
tékonyabbá tétele  érdekében -  a tervekkel 
szem ben -  a gazdálkodás decentralizációja  
ajánlható. Ez a folyam at kem ény költségve
tési korlátok m ellett m egvalósuló nagyobb  
intézm ényi, gazdálkodási fe le lősséget és ön
állóságot feltételez, am it az intézm ények  
vállalnak is.

A m agyar felsőoktatási intézm ények tehát 
tudatában vannak annak, hogy az em lített 
eredm ényeik ellenére további szervezeti és 
m űködési racionalizálást kell végrehajta
niuk. A m egoldás módját illetően  azonban  
elvárják cselekvési szabadságuk korm ány
zati szintű tiszteletben  tartását.

M agyar Rektori K onferencia
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A Budapesti K ereskedelm i Akadém ia
19. század közepe táján Nyugat-Európában már nem  
csupán a korábban általunk is em lített m agánkezde
m ényezésekből alakultak kereskedelm i iskolák, de vá

rosi kereskedelmi testületek is létrehoztak ilyeneket, sőt sor 
került az első állam i alapításokra is. 1831-ben a lipcsei keres
kedők állították fel az Öffentliche H andelslehrans- 
talt-ot, 1852-ben pedig Antwerpenben már állami 
intézményként létesü lt az Institut supérieur de com
merce. A Habsburg M onarchiában az abszolutizm us 
korának időszakában szinte egy időben történt a há
rom legfontosabb városban: Bécsben, Prágában és 
Pesten ilyen kezdem ényezés. A  prágai kereskedelmi 
akadémiát, pontosabban felsőkereskedelm i iskolát 
1856 októberében nyitották meg, ezt követte 1857. no
vember 1-jén a pesti intézet, s néhány hónappal később,
1858 januárjában nyílt meg a hasonló bécsi tanintézet.

A pesti kezdeményezés A ppiano József nevéhez fűződik, aki 
a Pester Lloyd Társulat pesti fiókjának, valam int az egyik leg
jelentősebb hazai banknak, a Pesti Magyar Kereskedelm i 
Banknak és a Pest-budai Kereskedelmi és Iparkamarának volt 
az elnöke. 1856. január 15-én a pesti N agykereskedők T estüle
té ülésén javasolta, hogy a testület kezdem ényezze és tám ogas
sa egy nyugat-európai mintára szervezendő felsőkereskedelm i 
iskola felállítását. A  javaslat tám ogatásra talált, és a testü let 
választmányt küldött ki egy felsőkereskedelm i iskola a lap ítá
sára. Figyelmet érdemel az a tény, hogy az alapítandó intéz
mény tantervét és szabályzatát a József Ipartanoda tanárainak  
a közreműködésével dolgozták ki.

A Helytartótanács engedélye alapján 1857-ben m egnyílt 
Pester H andels-Akadem ie tanintézet induló két osztályába  
66-an iratkoztak be. A német tannyelvű iskola előkészítő osz
tályból és három felsőbb osztályból állt. A hallgatói létszám  a 
kiegyezés körül már meghaladta a 300-at, a nyolcvanas évek
ben pedig esetenként az ötszázat is. 1874 és 1878 között kísér
letképpen négyosztályos iskolaként m űködött az intézet, de a 
tanulmányi idő m eghosszabbítása nem vált be, így visszatér
tek az előkészítő, plusz háromosztályos rendszerhez. Az előké
szítő osztályt az 1883/84-es tanév végén m egszüntették, így et
től kezdve az intézet felsőkereskedelm i iskolája három osztá

lyos maradt. A ném et tannyelv a hetvenes években fokozato
san m agyarosodott, és a nyolcvanas években az oktatás már 
csak m agyarul folyt.

A felsőfokú képzés szükségességének kérdése már a m egala
kulás utáni években felvetődött a korabeli szakm ai vitákban.

Egy, a kiegyezés évében ném et nyelven m egjelent 
anonim  röpirat már arra figyelm eztetett, hogy Ma
gyarországon nem  ilyen  középfokú kereskedelm i is
kolára lenne szükség, hiszen ahhoz hasonló már m ű
ködött a fővárosban, hanem  sokkal inkább egy k e

reskedelm i főiskolára. A  szerző olyan főiskolára gon
dolt, am elybe csak gim názium ot vagy reáliskolákat 

végzett hallgatókat vennének fel, s am elyben m agas 
szinten  képzett, tudom ányos tevékenységet is folytató  

szakem berek tanítanának. 1871-ben L ew in  Jakab, a bé
csi K ereskedelm i A kadém ia tanára vette át az intézet igaz

gatását. A  pesti akadém ia igazgatói közül Szabó József  után  
Lewin volt az első, aki kom olyabban pártfogolta a felsőfokú  
szakképzés gondolatát. Lewin törekvése b eleillett a Trefort 
Á goston  vallás- és közoktatási m inisztersége a latt 1872-ben  
kialakított három fokozatos kereskedelm i szakoktatási kon
cepcióba. Az akadém ia 1873-tól pedig a B udapesti K ereske
delm i Akadém ia néven tevékenykedett.

endszeres akadém iai tanfolyam  m egnyitásához m ég  
nem voltak m eg a feltételek , de bécsi m intára Lew in  
már beiktatása után speciális igényeket k ielég ítő  szak- 

tanfolyam ok szervezésébe fogott. A  b iztosítássa l foglalkozó  
tanfolyam  tervéhez a pesti b iztosító in tézetek  nem  adtak e le
gendő tám ogatást, így  ennek m egindítására nem került sor. S i
keresebb volt az ún. vasúti tanfolyam  terve. M iután sikerült 
elérni, hogy e tanfolyam  bizonyítványát valam ennyi vasúttár
saság elfogadja, állam i tám ogatással 1872/73-ban m egkezdő
dött a vasúti tisztképzés elődintézm ényének tekinthető vasúti 
tanfolyam , m indjárt az első tanévben 62 hallgatóval.

A  Budapesti K ereskedelm i A kadém ia a fenti tanfolyam ok  
m ellett, már az 1880-as évek elején tervezte egy olyan felsőbb  
osztály m egindítását, am elyre a közép iskolát végzettek  irat
kozhatnak csak be, s így jellegében már egyértelm űen főisko
la i képzésnek szám ít. Az akadém ia igazgatója, L ew in  Jakab és

az ún. „vezérlőb izottság”, am ely az in tézet legfőbb  kérdései
ben döntött, 1883-ban dolgoztatta  ki az új, egyévfolyam os 
akadém iai tanfolyam  tervét a hasonló  bécsi példa nyom án. Az 
új tanfolyam  az Í883 /84 -es tanévben nyílt m eg és nagy siker
rel m űködött. Az első évben m ég csak 36 hallgató  jelentkezett, 
de később 50 és 60 között m ozgott a hallgatói létszám . A tan
folyam  -  17 évi fennállása  a latt -  859 hallgatót b ocsátott ki.

gyancsak 1883-ban indu lt m eg a képzés az akadémia 
keleti nyelvek  tanfolyam án, am ely a K eleti Kereske
delm i A kadém ia előfutára. Erről bővebbet e sorozat 

következő írásában.
1895. augusztus 20-án  W lassics G yula  v a llá s- és közoktatás- 

ügyi m iniszter rendeleti úton m inden olyan  kereskedelm i isko
lá tó l m egvonta az akadém iai cím et, am elyben csupán  középfo
kú oktatás folyt. A  budapesti tan in tézet vezérlőb izottsága  ter
m észetesen  nem  akarta az intézet rangjának sü llyedését, ezért 
elhatározták  a felsőfokú  oktatás továbbfejlesztését, s egy két
éves felsőbb tagozat, valód i akadém iai tanfolyam  m egindítá
sát. A  b izottság  ilyen  értelm ű m em orandum ot in tézett a köz
oktatási és a kereskedelm i m iniszterekhez, m ajd 1898-ban tár
gyalásokat kezdett a kereskedelm i iskolák  m iniszteri biztosá
val, K ön ig  G yula  m űegyetem i tanárral. A  tanári kar k idolgoz
ta a kétévfolyam os fő iskola  részletes tantervét. M ivel a mi
n isztérium  nem csak a m in im álisan  2 év tanulm ányi időt írta 
elő, de azt is leszögezte, hogy a kereskedelm i tárgyak mellett 
forgalm i és átfogóbb közgazdasági jellegű  előadásokat is kell a 
hallgatók  részére tartani, itt m ár nem  pusztán  kereskedelm i, 
hanem  a szó teljesebb  értelm ében vett közgazdasági felsőokta
tásról, vagy ebbe az irányba te tt előrelépésről beszélhetünk.

Az 1900/01-es tanévben 45 hallgatóval n y ílt m eg a kétéves 
akadém iai tagozat első  évfolyam a, majd egy évvel később a 
m ásodik évfolyam a is. M indkét évfolyam  óráit rendkívüli hall
gatók is látogathatták , ők azonban b izonyítványt nem  szerez
hettek. Az eléggé m agas tandíj, ille tve  leckepénz (szem eszte
renként első évben 150, m ásodikban 100 korona) következté
ben a hallgatói létszám  csak lassan  em elkedett. Az első világ
háborúig így is összesen  3193 növendék szerzett ok levelet a Bu
dapesti K ereskedelm i A kadém ia felsőbb, akadém iai tagozatán.

Dr. Szögi László
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Teun Schm idt professzor -  a 
rotterdam i Erasmus Egyetem  
színeiben -  évente kétszer-há- 
romszor egyetemünkre látogat, 
hogy előadásokat tartson ISC- 
diákok számára.

Schmidt professzor területe a 
nemzetközi közgazdaságtan, 
melyen belül három témakört is 
oktat: nemzetközi kereskedelem  
és kereskedelmi politika, nem
zetközi pénzügyek és nemzetkö
zi vállalkozások a magánbefek
tetésekben. Foglalkozik az eu
rópai gazdasági integráció kér
déseivel is, különös tekintettel a 
közép-európai régiókra. Ezen
kívül oszlopos tagja egyeteme 
modem japán tudományok tan
székének, ahol is a japán gazda
sági rendszerről ad elő.

A z Erasmus Egyetem elődje 
egy holland kereskedők magán- 
vállalkozása révén létrejött 
gazdasági iskola volt a század  
elején, az intézmény fokozato
san egyre nagyobb állami befo
lyás alá került, mígnem mára 
már 100 százalékosan állami tá
mogatású.

Minden diák, aki befejezte a 
középiskolát és elhelyezkedett 
valamely felsőoktatási in téz
ményben ösztöndíjban részesül. 
A z elmúlt 10-15 évben ezt a diá
kok 6 éven át kapták, és teljesen 
ellenőrizhetetlen volt, kinek 
mennyi jár. így óriási összegek 
folytak el. Legújabban módosí
tottak a rendszeren. A támoga
tás az első év után csak 4 évig 
jár és megadott követelmények 
szerint (például megfelelő ta
nulmányi átlag) adható. E mel
lett a tanulóknak tandíjat kell 
fizetniük, amely azonban csak 
egy szimbolikus összeg, aho
gyan Schmidt úr elmondta. 
Azonban ez az összeg évről évre 
emelkedik, tehát „minél tovább 
maradsz, annál többet fizetsz

15 évvel ezelő tt sokan elhe
lyezkedtek a felsőoktatásban, 
és ennek következtében a taní
tók száma is megnövekedett. 
Azonban az anyagi tám ogatás 
csökkent. Sokan, m ivel nem ér
ték el az ösztöndíjhoz szüksé
ges minimális tanulmányi á tla
got, nem kaptak tám ogatást és 
kiestek, nem fo ly ta tták  a tanul
mányaikat az egyetemen. Ez 
csak egy ok, am iért a diákok  
száma komolyan m egcsappant

szakszervezetek  erős ellenállá
sa m ia tt e lve tették . A  m ásodik  
szerin t norm ák segítségével 
szám on tartják  ki m it csinál, 
m ennyire hatékonyan m űkö
dik. Minden m unkáért bizonyos 
m ennyiségű pon t jár, külön a 
ta n íto tt órák szám áért, a vég
ze tt  kutatásokért, tézisekért. A  
tanszék m eghatározza mi a kö
telező  minimum, ezen felül 
pluszpon tok  szerezhetők több
letm unkával. Más helyeken

az elmúlt években. Ehhez de
mográfiai változások is hozzá
járultak. A  lényeg az, hogy -  
ahogyan ez a K özgazdaságtu
dományi Egyetemen sem új
donság -  átszervezésekre van  
szükség, a m unkahelyek szám á
nak csökkentésére a tanár-diák  
arány „helyreállítása” érdeké
ben.

A z Erasmus Egyetem általá
nos közgazdaságtan tanszékén  
például a 65-ös létszám ot kell 
40-re csökkenteni. K ét terv me
rült fel. A z első szerint el kelle
ne bocsátani mindenkit, majd a 
betölthető helyekre felvételt 
hirdetni. E zt a tervet azonban a

végze tt m unkáért is járhat 
pont. A  verseny végeztével m eg
húzzák a határt, k i az a 40, aki 
betöltheti az állásokat. A z á t
szervezéseknek k é t év a la tt kell 
lefolyniuk 1995 augusztusától.

Ezenkívül Hollandiában tör
vény kö ti ki, hogy az állam által 
fize te tt foglalkozások esetében  
nagyobb átszervezéseknél 7-8 
pontból álló m eghatározást kell 
összeállítani, am ely szerin t 
rangsor állítható fel, hogy kik  
azok, akiknek elsőként távoz
niuk kell.

P ersze  fe lm erü lt, hogy a tan u 
lók  szám án ak  növelésével, új 
k u rzu sok  in d ítá sá va l esetleg

„m egm enthetők” azok, akik  
egyébként e lvesztik  állásukat. 
Ez egyéni szin ten  meg is va ló 
sítható, amennyiben sikerül a 
kurzussal m egadott szám ú hall
ga tó t odavonzani. A  létszám - 
csökkentésnek azonban elsősor
ban anyagi háttere van, nem p e 
dig a hatékonyság növelése a 
cél.

M unkája alapján Schm idt 
professzor helye b iz tosíto ttn ak  
látszik . Több országban is já r t 
m ár képviselve egyetem ét, 
ápolva annak kapcso la ta it más 
egyetem ekkel. E lőadott K íná
ban, Japánban, L engyelország
ban. Legutóbb M oszkvában  
járt, ahol az ISC m ost bontogat
ja  szárnyait. R észt vesz az Eras
m us E gyetem  és a B K E  közö tti 
csereprogram ok felállításában  
is, am elyre a d iákok szin tén  az 
ISC-n keresztü l je len tkezh et
nek.

Annál is inkább ajánlja B uda
p es te t o ttan i diákjainak, m ert 
nagyon jó  tapaszta la toka t szer
z e tt egyetem ünkön. Nagyon  
fontos szám ára az itten i n y ito tt
ság, am it példáu l M oszkvában  
nem tapaszta lt. „A kollégák i t t  
készek m egosztani tapaszta la 
taikat, és ez az én m unkám at is 
m egkönnyíti. ”

A professzor azonban nagyon  
sajnálta, hogy m agyar d iákokat 
nem vo lt alkalm a oktatn i és így  
igazán hiteles benyom ást sem  
tu d o tt szerezn i az itten i tanítás 
minőségéről. „M indenesetre az 
egyetem  atm oszférája lenyűgö
ző  és a M arx-szobor is im pozán- 
sabb, m in t B em ard  herceg 
szobra a rotterdam i egyete
m en ” -  jegyezte  meg a p ro 
fesszor, aki már tervezi, hogy a 
jövő  félévben esetleg hosszabb 
időre tér vissza.

Mádi Szabó Zsófia

Angol nyelvű ISC-kurzusok 
az 1995/96-os tanévben is
Új lehetőségekkel!

A z egyetem  harm ad-, n e 
g y ed - és ö töd éves h a llg a tó i 
továbbra  is  tand íjm entesen  
tan u lh atn ak  egy  vagy  k ét ta n 
tárgyat az ISC -ben , angol

nyelven . A tan tárgyak  felvé- j.j 
te lek or három  leh ető ség  közül | 
vá la szth a tn a k  (m elyekre élté- ; 
rő tan u lm án yi követelmények f 
és szab á lyok  vonatkoznak).

a) magyar törzs-, ill. szakirány tárgy helyettesítése
A tanszékekkel történt m eg

állapodás alapján m eghatáro
zott kurzusokat a hallgatók  fe l
vehetik  angol nyelven, ezzel k i
váltva a m egfelelő m agyar 
nyelvű  tantárgyat. Az adott

kurzus az indexbe bejegyzésre j 
kerül (angol cím m el, előre), és | 
ettő l kezdve elvégzésére az • 
ISC -katalógusban és a tan-1 
tárgy syllabusában mégha táró- \ 
zott feltételek  vonatkoznak.

b) szabad alternatív tárgyak felvétele
Bármelyik ISC-kurzus (ter

m észetesen az előző pontban  
em lített tantárgyakat is beleért
ve) felvehető szabad alternatív  
tárgyként. Az indexbe a tan

tárgy szintén előre és angol cím
mel kerül be. A tantárgy elvég
zésére ugyanazok a tanulmányi 
követelm ények vonatkoznak 
(katalógus és syllabus).

c) audit hallgatóként való bekapcsolódás
Amennyiben van hely a k ivá- lódhatnak az ISC programjába, 

lasztott kurzuson, a hallgatók (Az indexbe ez a tárgy fakulta- 
audit rendszerben is bekapcso- tívként kerül be.)

Jelentkezés módja:
Az érdeklődő hallgatók az 

ISC-irodában juthatnak hozzá a 
részletesebb információt nyújtó 
tájékoztatófüzethez (Informa
tion Bulletin for Hungarian Stu
dents) és a kitöltendő adatla
pokhoz. A jelentkezés a kitöltött 
adatlapok leadásával és a re
gisztrációs díj (1000 Ft) befize

tésével történik. (Ezt az összeget 
az ISC a hallgatói tagozat részé
re ajánlja fel. Amennyiben a 
kurzus nem indul, vagy a hall
gató órarendi ütközés miatt nem 
tudja felvenni, a díjat az ISC 
visszafizeti, legkésőbb a regiszt
rációs időszak végéig -  19®®1 
szeptember 15.)

Jelentkezés időpontja:
1995. június 23-ig lehet jelent- berben mégsem tudja a halig8 

kezni a tantárgyakra. Amennyi- felvenni, a regisztrációs idősz 
ben órarendi változtatás miatt a alatt változtathat, illetve jelei 
választott tantárgyat szeptem- kezését lemondhatja.

Felvétel:
Amennyiben túljelentkezés 

fordul elő, az alábbi tényezők 
befolyásolják az elfogadásról 
hozott döntést:

1. jelentkezés időpontja,

2. órákon való részvétel,
3. tanulm ányi eredmény. 
További inform áció és jelen -

kezés az ISC-irodában (főépüle 
136-os szoba).



Negyedszázados 
a Rajk László Szakkollégium

Jubileumi beszélgetés

-  szam onatok-e azokkal a politikai nehézségekkel, amelyek 
aztán a kollégium működésével rendre bekövetkeztek?

-  Igen is, nem is. Azzal számol
tunk, hogy lesznek politikai szem
pontból is ellenérzések a megala
kulásunkkal kapcsolatban. Hi
szen a KISZ ifjúsági szervezési 
monopóliuma majdnem érintet
len volt még abban az időben. így

m inden olyan szervezet, amelyik 
ezen kívül kereste a tevékenysé
gét, az nyilván ebbe beleütközött. 
Természetes, hogy az akkori 
K ISZ-vezetők a saját mezükben 
fellépve nem csináltak mást, mint 
ellenezték a törekvésünket.

-  Szóval mindjárt valam iféle ellenségképbe helyeztek el ben
neteket?

-  Igen, mivel olyasmit akar
tunk csinálni, ami nincs benne a 
pakliban. A megalakuláskor és 
azt megelőzően a kollégiumnak 
még nem volt politikai krédója. 
Nem arra hoztuk létre a kollé
giumot, hogy ellenzék legyünk. 
Erről szó sem volt. A mi első dol
gunk a szakmai közösségek ki
alakítása volt. A kollégiumba 
igazából kívülről hozták be a po
litikát azáltal, hogy belekénysze
rültünk a ránk testált szerepbe, 
amit aztán persze nagyon termé
szetes módon átvettünk, miután 
fellépett nálunk is a lövészárok- 
effektus. Ugyanis akiket lőnek, 
azok igyekeznek összetartani. 
Egy idő után tudatossá vált az, 
hogy ha a kollégiumot ennyire 
nem szeretik, akkor nekünk is fel 
kell lépni ezzel a hatalmi mono
póliummal szemben. Amikor 
már a kollégium tényleges ellen
zékiségéről kezdtek beszélni, az 
két hullámban következett be. 
Először a hetvenes évek elején, 
de ennek hamar vége szakadt.

-  Melyik volt a legnehezebb
-  A ’70-es évek második fele, 

amikor éveken keresztül azért 
kellett küzdeni, hogy történhes
sen valami. Emlékszem rá, hogy 
mennyit beszélgettünk arról, 
hogy kihívásokra lenne szükség 
ahhoz, hogy egy ilyen intézmény, 
amelyik öntevékenységre alapo
zódott, működni tudjon. De arra 
a korszakra az volt a jellemző, 
hogy mindent igyekeztek ellapo- 
sítani. Semmit sem tudtunk pro
dukálni. Politikailag nem lehe
tett ütközni, mert gumiból voltak 
a falak és ha nekiütköztél, akkor 
csak seggre estél. Hiányoztak a 
szakmai impulzusok is. Világos 
volt, hogy befulladt az a fajta re
form, amelyik a hatvanas évek

Meghívottként Kis János, Bence 
György, Szelényi Iván tartott 
kurzust a kollégiumban. Ők szo
ciológiai, filozófiai területen elő
ször csak avantgárdnak számí
tottak, hiszen a politika részéről 
az, hogy itt ellenzék van, akkor 
még nem volt elfogadott. Végül is 
azzal halálozott el ez a hullám, 
hogy ’74-ben elzárták őket a 
nyilvánosság elől. De hogy mi ez
zel szemben akciót kezdtünk vol
na, az meg sem fordult a fejünk
ben abban az időben. A második 
hullámban, több év múlva, a ’80- 
as évek fordulóján került megint 
elő az, hogy itt ellenzéki jellegű 
tevékenység folyik. A közbeeső 
időben inkább füstölgés folyt a 
kollégiumban, olyan ideológiá
val, ami leginkább egyfajta fel
készülésnek nevezhető. Tudato
san mondogattuk magunknak, 
hogy olyan állapotba kell hozni 
intézményeket, embereket, hogy 
amikor a helyzet úgy adja, tenni 
lehessen, akkor legyen kinek meg 
hova lépni.
dőszak a 25 év alatt?
végén elkezdődött. És még nem 
indult el igazán az a reformgon
dolkodás, amelyik a nyolcvanas 
évek fordulóján a Hiány megjele
nésével elkezdődött. Szerintem  
ez volt a legnehezebb időszaka a 
kollégiumnak. Aztán nyilván na
gyon izgalmas, és bizonyos szem
pontból nehéz volt, amikor a ra- 
dikalizálódásnak az első lépései 
a ’80-as évek fordulóján megtör
téntek, mert azok egy csomó bel
ső feszültséggel, vitával jártak. 
Sok szempontból nehéz volt, de 
másképp volt nehéz, mert akkor 
már lehetett látni, hogy miért 
dolgozunk. És küzdeni mindig 
jobb, mint amikor nem történik 
semmi.

doltak. Egyet azért el kell mon
dani, és ebben nyilván tanúim 
az akkori szakkollégisták, hogy 
azért a hetvenes évek elején sem 
valamilyen Angi Vera típusú 
marcangolásokra kell gondolni,

amik a negyvenes évek második 
felének a szellemét idézték vol
na. Szó sincs róla. Azért mindig 
is nagyon erős emberi tartalma 
és segítő szándéka volt és van 
ezeknek a beszélgetéseknek.

-  Mi a tapasztalat, bevált a Rajk elitképzése a gyakorlatban?
-  Csináltunk egy statisztikát a 

végzett kollégisták elhelyezkedési 
irányait illetően. Ilyen szempont
ból a hetvenes évek eleje meg a ki
lencvenes évek teljesen más képet 
mutatnak. Az államigazgatás ki
emelt felvevőhelye volt a szakkol
légistáknak a nyolcvanas évek 
elejéig. Azóta igen kevesen van
nak az államigazgatásban. Végig 
fontos elhelyezkedési területnek 
számított az oktatás és a tudomá
nyos munka. Valószínű, ez az a te
rület, ahol a legtöbbet értünk el. A 
Rajk messze túl van reprezentálva 
a magyar tudományos életben, 
társadalomtudományi területe
ken. Példának okáért említeném 
az elméleti közgazdaságtant, ahol 
minden korszakban a legkiválóbb 
elméleti közgazdászok között ott 
voltak a rajkosok, akik ezekben 
az időszakokban képződtek. Egy 
másik ilyen fontos terület a nyolc
vanas évek fordulójától kezdve a 
korszerű menedzsmentképzés ki
alakítása Magyarországon, ami
ben a volt rajkosoknak igen jelen
tős szerepe volt. Egy harmadik te
rület, ahol a volt rajkosok fontos 
szerepet játszottak, az a rendszer- 
váltás utáni pénzügyi élet kifej
lesztése. Az újonnan megalakult 
kereskedelmi bankokban hamar 
magas beosztásokat foglaltak el, 
és volt olyan időszak, amikor 
minden fontosabb céget a tőzsdén 
volt szakkollégista képviselt. És 
ez a folyamat már a nyolcvanas 
évek derekától elkezdődött. Én 
úgy látom, hogy a szakmai elit

képzés megvalósult. Hiszen olyan 
területeken olyan eredményeket 
értek el ezek az emberek, amelyek 
ezt igazolni látszanak. Nem emlí
tettem, de mondhattam volna, 
hogy jó néhány sikeres üzletem
ber is van, akik a nyolcvanas évek 
elejétől végzett szakkollégisták 
közül kerültek ki. Ami a politikai 
eütet illeti, és annak a kérdését, 
hogy vajon a rendszerváltásban a 
volt rajkosok milyen szerepet ját
szottak, ezt nyilván nem szabad 
túlértékelni. Sokkal nagyobb 
erők mozogtak annál, mintsem 
hogy egy ilyen kis intézménynek 
kézzelfogható, meghatározó sze
repe lett volna. Amivel mi fonto
sak lehettünk, az az, hogy meg
mutattuk az embereknek, hogy 
lehet tágítani a határokat, lehet 
messzebb menni, mint amit a ha
talom kiszab, ezt mi egyre bátrab
ban csináltuk, ahogy mások is. 
Nem voltunk különbek, csak egy 
lépéssel előbbre mentünk időn
ként, mint mások. Gondolok arra, 
hogy mi rendeztük az első Bibó- 
emlékestet Magyarországon. 
Vagy gondolok néhány kiadvány
ra, amelyik széles körben vert fel 
hullámokat. Vagy gondolok azok
ra a táborokra, amiket már más 
kollégiumokkal együtt rendez
tünk. Ezeknek önmagukon túl
mutató jelentősége az volt, hogy 
akik erről tudomást szereztek -  és 
ezek sokan voltak -, azok tapasz
talhatták, hogy nem szabad meg
állni, kell ezekben a dolgokban lé
pegetni.

„...a tiltakozás kellős közepén a tiltakozás ellen...” Fotó: Komé

rendszerváltással kapcsolatos megítélés a kol-
-  Nem. Őszintén mondom, ez 

soha nem jutott az eszembe. Ar
ra viszont sokszor gondoltam, 
hogy szem ély szerint meddig 
akarom, tudom ezt csinálni. H i
szen az életben minden véges.

-  A közösség meg az egyén vi
szonyához való hozzáállás más 
volt a ’70-es évek elején, mint 
most. Persze nem drámai módon 
változott hirtelen, hanem folya
matosan. Ú gy ahogy a társadal
mi közeg is változott. Egyébként 
a kollégium ban történt esemé
nyek mindig valam i módon tük
rözték azt, ami kívül történt. A 
hetvenes évek elején a diákok 
szocializációjából egyértelműen 
következett, hogy a közösségi 
érdeknek prioritása van az 
egyéni érdekkel szemben, tehát 
az áldozatvállalás szinte köte
lesség. Ma ez a dolog egyáltalán  
nem így van, sőt ellenkezőleg: 
10-15 évvel ezelőtt a gondolat 
átfordult abba, hogy a szerve
zetnek is, meg a közösségnek is 
az a feladata, hogy az egyént az 
önkifejtésben segítse. Azt hi
szem, hogy világos logikai, filo 
zófiai különbség van a kétfajta 
dolog között. Ennek m egfelelő
en változott a szervezeti élet is. 
Korábban nagyobb volt a nyo
más is az emberekre, mint ami
lyen ma. De azért azt is hozzá

Ennek is egyszer véget kell vet
ni, valamikor, valamiért. Ennek 
az okairól, a lehetőségeiről gon
dolkodtam és ma is gondolko
dom, de a törülköző bedobása 
sosem fordult meg a fejemben.

kell termi, hogy ma is m eglehe
tősen erős a szervezeti élet a 
Rajkban. Egyébként azt gondo
lom, hogy ma ez az intézm ény
nek az egyik erőssége. Nem  az 
egyénekre való hatásában, ha
nem az öntevékenység szervezé
sében. Nekünk 25 éve minden 
hétfőn diákbizottsági ülésünk  
van, ha törik ha szakad, és ezek 
most is éjszakába nyúlnak. Ami
kor éjfél előtt van vége, akkor 
már válságot emlegetnek, mert 
„hogy lehet így összecsapni a 
dolgokat”? És különböző más 
szervezeti formák is működnek 
a kollégiumban a szakmai mun
kára, a felvételi előkészítésre, a 
publikációkra, és mindezeknek 
a működését számon is kérik a 
szervezettől is, meg az egyéntől 
is. Érdekes, hogy a 25 év alatt 
sohasem kérdőjeleződött meg az 
egyéni értékelésnek a rendszere. 
Ma is minden nyári táborban 
minden egyes kollégistának ér
tékelik az éves tevékenységét 
egyénenként. A módszerek pu
hábbak, mint korábban voltak, 
meg valószínűleg jobban átgon

-  Milyen volt a 
légiumban?

-  Gyakorlatilag egységes volt, 
nyilván nem minden részletkér
dést illetően. De hogy az előző 
politikai rendszer lejárt, ezt 
mindenki tudomásul vette és 
mindenki új rendszert akart. Az 
első időben olyan szempontból is 
viszonylag egység volt a kollégi
umban, hogy politikailag liberá
lis alapelvekre építkezve képzel
te el a rendszerváltást, és ezért 
az első időszak inkább csalódást 
jelentett. Az első választáson 
szinte kivétel nélkül mindenki a 
Fideszre szavazott a kollégium
ban. A Fidesz persze édesgyer
meke is a kollégiumnak, így ez 
egyfajta érzelmi dolgot is jelen
tett, mert akkor még azok a kol
légisták szavaztak, akik részt 
vettek ebben a szülésben. Ma 
már a helyzet nyilvánvalóan 
megváltozott, részben a kollégi
umon belüli változás, részben 
pedig a Fidesz változásai kap
csán. Ma nincs ilyen egyértelmű 
kép. Kivéve egyetlen dolgot, a li
berális értékek dominanciáját.

-  Ez nem egy előre determinált 
dolog volt, hanem adódott rész
ben abból, hogy a rajkosok szak

Csakhogy ez ma már nem köthe
tő úgy politikai párthoz, mint 
ahogy azt ’90-ben megtehettük. 
Mi ’88 őszén fogadtuk el közös 
megállapodással azt az alapel
vet, amelyik a kollégium intéz
ményes politizálásának a vissza
fogására és a belső pluralizmus
ra irányult. Arra, hogy a kollégi
umon belül semmilyen politikai 
vagy egyéb megkülönböztetést 
nem szabad tenni.

Megfogalmaztuk benne azt is, 
hogy intézményként nem kívá
nunk részt venni a politikai élet
ben. Meg kell mondjam, hogy ak
kor különösképpen, de még ma is 
vannak olyan megkeresések, amik 
erre lehetőséget adnának, vagyis 
hogy ezt kimondtuk, ennek meg
volt a tárgyi alapja. A rendszer- 
váltás óta a hangsúly még inkább 
visszahelyeződött a szakmai tevé
kenységre. De hogy a közgazdász 
szakma a közéletiséggel és a poli
tikummal szorosan összekapcso
lódik egy csomó területen, az azért 
nyilvánvalóan motiválja a dolgot.

mai igényessége, amit nagyon 
igyekeztünk beléjük nevelni ér
tékként, és amely tényleg na-

-  A kezdeti időszakban kemény szervezeti élet volt jellemző a 
Rajkra. Hírét hallottuk azoknak az éjszakába nyúló kollégiumi gyű
léseknek, amikor egy-egy kollégista munkájának szigorú maxima
lista értékelésére került sor. Időközben szelídültek-e a módszerek?

-  A Fidesz megalakulásakor a rajkosok meg a Bibó szakkollé
gisták nagyjából azonos szerepet játszottak. Hogy történt, hogy a 
rajkosok kikoptak ebből a dologból? Mert a mai Fideszben ugyan 
van egy-két képviselő meg szakértő, aki rajkos volt, de messze nem 
tekinthető egyenlő súlyúnak a volt bibósok meg a volt rajkosok 
szerepvállalása.

gyón fontos volt mindenki szá
mára, az két dologgal találkozott 
a politikai pályán. Az egyik az, 
hogy a politikai érdek néha a 
szakmai érdeknek az elhallgatá
sát indokolja, tehát ilyen szem
pontból az adott emberekkel 
szembeni szakmai és politikai 
követelményrendszer összeütkö
zött nagyon sok esetben. A má
sik, ami valószínűleg ennél még 
fontosabb, az volt, hogy a rend
szerváltás korszaka nem annyira 
a közgazdászoknak, mint inkább 
a jogászoknak adott terepet.

Ez nagyon érdekes probléma, 
amely messze túlmutat a Rajkon. 
Az tény ugyanis, hogy a közgaz
dászok ’68-ban elkezdték refor

málni a gazdaságot, és reformok 
reformok hátán születtek, de a 
rendszerváltással kapcsolatban a 
közgazdászoknak alig volt érde
mi, új mondanivalójuk. Ezt mind 
a mai napig nyögjük, hogy a re
formközgazdász vonalat követ
tük, miközben a jogászoknak tel
jesen új kihívásokat jelentett az, 
hogy egy új politikai rendszer van 
születőben. Tehát a jogászszerep 
túlsúlya nyolcvanas évek végén, a 
kilencvenes évek elején ki is szo
rította a közgazdászokat a vezető 
pozíciókból. Ez a két tényező ve
zetett oda, hogy már a parlament 
megalakulásakor a raj kosok sze
repe sokkal kisebb volt és fokoza
tosan ez még tovább csökkent.

-  Korábban általában tiltakoztatok a fennálló rendszer ellen. 
Harcoltatok az igazságért, az egyenlő esélyért, az értékmegőrzé
sért. Most hogy élik meg a kollégisták a változásokat?

-  Most rendszerváltozásért 
nem kell harcolni, hiszen elmé
letileg ez mind politikailag, 
mind társadalmilag életképes, 
működőképes, elfogadható rend
szer. A konkrét működés persze 
annál pocsékabb. Ilyen szem
pontból minden alapunk meg
van arra, hogy kritikusak le
gyünk. Időnként ki is fejezzük 
kritikai észrevételeinket. Intéz- 
ményileg is előfordult, most leg
utóbb éppen a Közgazdászban 
jelent meg egy levél, ami elég 
karakterisztikus a maga nemé
ben, és nem lehet azt mondani, 
hogy beállt volna valamilyen 
sodrásba, mert a tiltakozás kel
lős közepén a tiltakozás ellen 
szólalt meg, vagy legalábbis dif
ferenciálni igyekszik, hogy mi 
ellen kell tiltakozni. Tehát vol
tak és lesznek ilyen kezdemé
nyezéseink, de az kétségtelen, 
hogy ez kevésbé hangsúlyos 
mint korábban volt. Ez részben 
adódik a rendszerrel kapcsola
tos várakozásból meg a toleran
ciából. A kollégisták pozitív vá
rakozással néztek a változások 
elébe. Könnyű volt ez persze a 
közgazdász hallgatóknak, akik 
igen előnyös helyzetbe kerültek

a rendszerváltás után. Ugyanis a 
társadalmi feszültségek nem el
sősorban ebben az egzisztenciá
lis közegben jelentkeztek. Vi
szont úgy gondolom, ahogy a 
helyzet alakul, egyre erőtelje
sebb lesz a kollégium motivált
sága arra, hogy megszólaljon. A 
problémák mássága, mélysége 
ad késztetést arra, hogy a szak
mai alap is egyre erőteljesebben 
jelenjen meg politikai formában 
is. Úgyhogy ez a visszafogottság 
vélhetően változni fog. Nem hi
szem, hogy visszaállna arra a 
szintre, mint korábban, mivel 
ma már differenciáltabbak a 
kollégisták nézetei. Nagy hang
súlyt helyezünk a tájékozottság
ra. Ennek érdekében sok belső 
vitát rendezünk politikai, társa
dalmi kérdésekről. Tehát nem 
arról van szó, hogy a fent forgó 
kérdések nem foglalkoztatják a 
kollégistákat és visszavonultak, 
hanem, hogy ezek nem jelennek 
meg olyan nyilvánosan, mint 
ahogy az a nyolcvanas években 
megszokott volt. Lehet, hogy eb
ben van szerepe egyfajta kiáb
rándulásnak is. Hisz ez csaknem  
az egész társadalomra jellemző, 
ez alól a kollégium sem mentes.

-  Miben látjátok ma a felelős közgazdaságtan szerepét? Azo- 
nosulnak-e a kollégisták a felzárkózással, a Világbank elképzelé
seivel, a kapitalizmusba való belesimulással, a NATO-hoz való 
csatlakozással, vagy mást tartanak követésre méltónak?

-  Már utaltam arra, hogy sok
színűbb a kollégium, mint ko
rábban. Ilyen szempontból leg
feljebb arról lehet beszélni, hogy 
a többségnek milyen álláspontja 
van, mert amikor konkrét kér
désekről esik szó, akkor nagyon 
élesek a belső viták. Ezek a kér
dések egyáltalán nem könnyűek. 
Ha valamitől, akkor attól kelle
ne tartanunk, hogy itt valami 
nagyon egységes álláspont ala
kuljon ki. De nincs egységes ál
láspont. Vannak persze bizo
nyos alapdolgok, amit mindenki 
elfogad. Ezek közé tartozik a 
felzárkózás, a modernizáció 
kérdése. Ennek igényét domi
nánsnak kell tekinteni a kollégi
umban. Irreális és valószínűtlen  
az a gondolat, hogy mi itt valami

egészen különleges magyar utat 
találjunk a fejlődésben. Nekünk 
kapcsolódnunk kell a fejlett vi
lághoz, és igazodnunk kell azok
hoz a játékszabályokhoz, ame
lyek ott érvényesek. Nem biztos, 
hogy mindegyiket szeretni kell, 
de ezeket a realitások diktálják. 
Mert ha mi nem ezt a vonalat 
választjuk, az Európai Közössé
get, a NATO-t, az csak rosszat 
jelenthet az ország szempontjá
ból. Ami nem jelenti azt, hogy 
mindent kritika nélkül kell elfo
gadni. De itt már nagyon fontos, 
hogy szakmailag képzettek le 
gyünk. Mert akkor tudjuk a 
hangunkat hallatni, a magyar 
érdekeknek érvényt szerezni, ha 
az országot megfelelően képzett 
szakemberek képviselik.

-  Mit kaptál a kollégiumtól és miről maradtál le?
-  Rengeteg mindent kaptam, 

különben nem lennék ennyi ide
ig itt meg ennyi kihívás mellett. 
Először is az emberi kapcsolato
kat említeném, mert ez az, ami a 
hétköznapi tevékenységben a 
legtöbbet jelenti. Ha nem szíve
sen lennék azokkal az emberek
kel, akikkel együtt is lakom, ak
kor nyilván nem bírnám idegek
kel, nemhogy ennyi ideig, ha
nem ennél sokkal rövidebb ideig 
sem. Ez egy rendkívül inspiráló 
közeg, amely nagyon erős be
nyomásokat ad azáltal, hogy te
hetséges, értelmes fiatal embe
rek vannak körülöttem, akiknek 
szerteágazó cselekvési készsé
gük van. A másik, hogy szelle
mileg is sokat kaptam a kollégi
umtól. Rengeteget tanultam  
részben a személyes kapcsolato
kon keresztül, de szűkebb szak
mai értelemben is, hiszen a 25 év 
alatt az előadások tömegét hall
gattam végig: valahol 500 és 
1000 között. Ráadásul ezeknek 
az előadásoknak a többsége 
olyan emberektől hangzott el, 
akik a szakmájuk csúcsa körül 
tevékenykedtek. Úgyhogy én 
legfontosabbnak ezt a két dolgot 
tartom. Nyilvánvalóan egy cso
mó mindenről lemaradtam. De

ezt azért nehéz megmondani, 
mert arra kéne válaszolni, mi 
lett volna, ha nem kollégium- 
igazgató leszek. Rengeteg felké
résem, meghívásom volt és van 
most is, hogy más életpályára 
mozduljak. Ma délelőtt is egy 
nagyon megtisztelő felkérést 
kaptam, és én mindegyikre ne
met mondtam. Azért, hogyha el
indultam volna a tudomány felé 
-  mert igazából ez volt a legerő
sebb megfontolásom, amikor 
említést tettem arról, hogy gon
dolkoztam, meddig érdemes ezt 
csinálni - ,  és azt az időt, amit a 
kollégiumban töltöttem, szemé
lyes tudományos munkára for
dítottam volna, akkor valószí
nűleg komolyabb eredményeket 
értem volna el, mint így. Ez per
sze nem nulla-iegy, mert a másik 
oldalon meg kaptam egy csomó 
tapasztalatot, tudást. De nyil
ván a célorientált szakmai tevé
kenységem lényegesen kevesebb 
így, mint lett volna a kollégium  
nélkül. Ez van a másik oldalon. 
De hát valamit valamiért, és egy 
közgazdásznak ebben tudnia 
kell dönteni. És én ez idáig még 
mindig úgy döntöttem, hogy ez 
az egyenleg számomra pozitív.

H. E.

többletmunkát fogunk végezni, az 
már kezdettől fogva megfogalma
zódott. De hát mire is másra ala
pozhatnánk egy ilyen intézményt?

(Folytatás az 1. oldalról.)

mit kellene csinálni, amire az 
egyetem nem ad alkalmat. Hogy

-  Volt-e olyan helyzet, hogy úgy érezted, nem csinálod tovább, 
be kell dobni a törülközőt?



Hajszállal lemaradva az arany fokozattól

A dijoni hercegi palota dísztermében
Burgundia feltárta kincseit 

előttünk: láthattuk építészeti re
mekeit, történelmi helyeit, műal
kotásait, kóstolhattuk híres bora
it, talákozhattunk kedves, meleg
szívű polgáraival, és élvezhettük  
példamutató vendégszeretetüket.

Mint a Közgáz Prelude kórusa 
részesülhettünk mindeme javak
ban azon a héten, amikor a fran
ciaországi Dijon m elletti kisvá
ros, Chevigny Saint-Sauveur kó
rusa meghívására -  buszunk két 
remek sofőrjének köszönhetően -  
odaérkeztünk. Első koncertünk a 
dijoni hercegi palota díszterm é
ben, roppant lelkes közönség 
előtt volt, s miközben Coloridge- 
Taylor Summer is gone című kó
rosmüvét énekeltük, sűrű hóesés 
lepte meg a várost.

Eljutottunk Flavigny-be, a bá
jos, ám kihalt középkori városká
ba, ahol az ánizsrajongók -  Mek
kájukban érezve magukat -  meg
tekinthették a vidék leghíresebb 
üzemét, melyben hódító illatú cu
kordrazsék keveredtek kis ánizs- 
szemekből a tekintélyes méretű 
keverőüstökben. Nem kevésbé iz
galmas hely a film rajongóinak

következő színhelyünk, a fonta- 
neyi apátság, melynek kertjében 
láthattuk (ha megnéztük a filmet) 
Cyranót meghalni Depardieau 
alakításában, a Rostand-színmű 
filmváltozatában.

Dijonban a Notre Dame, a St. 
Benigne templom mellett, a her
cegi palota keleti szárnyában lé
vő Szépm űvészeti Múzeum nyúj
to tt nagy élményt, Rembrandt és 
Manet képei m ellett Merész Fü- 
löp és Félelem Nélküli János sír
emlékeivel, egy közeli teremben 
pedig Széles Árpád Bicikli c. ké
pével. Szerencsés gondolat, hogy 
a ruhatár mellett, mintegy kedv
csinálóként néhány remek fest
ményt állítottak ki, melyek kö
zö tt Németh László Gyász c. re
gényének képi megjelenítését is 
felfedezni vélhettük.

Beleshettünk a burgundiai hí
res borvidék pincéibe, érezve az 
Aligoté fehérségében is remek za- 
matát, s összehasonlítottuk a lá
gyan lecsúszó Bourgogna Passe- 
toutgraint, a legkiválóbb, testes, 
szinte édes Cote de Nuits-Villa- 
ges-zsal.

Chaumontban, a mezőgazdasá
gi középiskolában örvendetesen 
csendes és figyelő fiataloknak 
énekeltünk, miután a polgármes
ter-helyettes francia pezsgővel fo 
gadta kórusunkat, s kedvesen em
lékezett saját fiatalságának zenei 
élményeire, buzdítva tagjainkat e 
nemes tevékenység folytatására. 
S mi valóban folytattuk utunkat, 
melynek utolsó állomása a She- 
vigny Saint Saureur-i templom  
volt, ahol ismét értő és népes kö
zönség előtt adtunk elő Brahms 
Im herbst műve mellett két Dvoiak- 
darabot, két Pepping-remeket, 
Gesauldót és Scarlattit, majd a 
magyar szerzők következtek: De
ák Bárdos György: Éli, Éli, Ko
dály: Esti dal, Bárdos Lajos: Régi 
táncdal, Orbán: Tószunnyadó.

Nagy öröm vo lt a hetet francia 
barátainkkal tölteni, vendégsze
retetüket élvezni, a francia kony
ha finomságait ízlelni -  különö
sen a dijoni mustárt.

Köszönet támogatóinknak, aki 
ezt az utat lehetővé tették, s kö
szönet karnagyunknak, Kabdebó 
Sanyinak, aki egyre több türe
lemmel és megértéssel irányítja a

kórustagok figyelm ét a tiszta  és 
értékes muzsika felé.

Tiszta és értékes m uzsikát bő
séggel hallhattak a nézők és a 
résztvevők a Budapesti Nemzet
közi Kórusverseny napjai alatt, 
április 10. és 12. között. így volt 
ez kedd este is, m ikor az A1 ve
gyes kari kategória versenyében a 
Prelude kórus is színpadra lépett 
a Vigadóban -  neves orosz, dán, 
svájci, német és még sok más kó
rus társaságában. A  lelkes közön
ség mellé it t hivatalból szakértő  
zsűri is társult, de ők sem marad
hattak közömbösek a nagyszerű 
produkciókat hallva. A kórus to
vábblépve mind a két évvel ez
elő tti budapesti, mind a tavalyi 
csehországi versenyen elért ered 
ményhez képest, a nagy vegyes 
kari kategóriaversenyen elért 
eredményhez képest, a nagy ve
gyes kari kategóriában ezüst mi
nősítést szerzett, s így a jó  nevű 
kórusmezőny élbolyához lépett, 
hajszállal maradva le az arany fo
kozattól.

Három kívánság
ség, vagyon stb.) nem teljesítek, minthogy az ilyesmi a jó tündéri 
alapellátás körébe tartozik, magam viszont szaktündéri szolgálta
tóként vagyok bejegyezve.

E lső  k ív á n sá g
Némi töprengés után azt kértem, hogy nőjön tyúkszem mindenki 

lábára, aki másnak szándékosan rosszat tesz. Az ilyen ember ennyit 
igazán megérdemel. Mint jó tündér bólintottam, és munkához láttam.

Néhány nap múltán feltűnően megnőtt kollégáim körében a ne
hézkesen, sántikálva haladók száma. Eddig is elég sokan sántikál- 
tak mindenfélében (főleg rosszban), de az nem volt ilyen feltűnő. 
Egyre többen jártak puha papucsokban, ami lényegesen csökken
tette a haladás fájdalmasságát. Kiderült, hogy a terjedő cipőviselet 
más előnyöket is kínál. Csendesebb lett a járás, s ennek következté
ben több a meglepetés. Az emberek ugyanis, mint ismeretes, gyak
ran viselkednek, igyekeznek jó képet mutatni másoknak. Ha azon
ban a zajtalanul haladó és rajtaütésszerűen ott termő egyén nem 
hagy időt a vonások rendezésére, akár még az igazi én is az odapa- 
pucsoló elé tárulhat. Néhány emberről kiderült, hogy jó ember, csak 
eddig titkolta. A többségnél más tapasztalatok is születtek.

A dolgozók egyre többet mulasztottak, mert sorba kellett állniuk 
a hirtelen rendkívül kapóssá lett pedikűrösöknél. A helyzet kezdett 
aggasztóvá válni. Többen megfogadták, hogy amint megszabadul
nak kínzó fájdalmuktól, kamionosnak állnak és csak a román hatá
ron keresztül haladó útvonalakon vállalnak fuvart, mert az ottani 
tíz-húsz órás várakozás ehhez képest vonzó szabadidőprogramnak 
tűnt előttük. Felmerült a munkaerő káros mértékű elvándorlásának 
réme. A vezetőség rövid néhány hetes tétovázás után munkához lá
tott. (Azért nem előbb, mert egyrészt mindenki világ körüli úton 
volt, másrészt, mert egyébként sem szabad a fontos kérdésekben el
hamarkodott döntéseket hozni.) Hosszas előkészítő munka után el
határozták, hogy bizottságot alakítanak az intézkedési terv koncep
ciójának kidolgozására. A bizottság javaslata alapján azután meg
bíztak néhány embert az intézkedési terv elkészítésével, majd ennek 
elkészülte után a végrehajtásért felelős személyek merítési körének 
felderítésére hoztak létre egy munkacsoportot. Végül, amikor már 
minden dokumentum rendelkezésre állt, valaki rájött, hogy itt tipi
kus érdekvédelmi feladatról van szó, és az egész ügyet átutalták a 
megfelelő helyre.

Először nem találták az érdekképviseletet, de egy nyugdíjas sze
rencsére még emlékezett rá. A bejáratot vastag por lepte, ami rész
ben a ritka használat, részben a tévedésből elrendelt illegalitás kö
vetkezménye volt. Egyszer ugyanis egy iratra téves dátum került (a 
gépíró 1994 helyett 1944-et írt), és a szervezet egy történelmileg 
művelt tagja javasolta, hogy a helyzet tisztázásáig vonuljanak ille
galitásba. Ez meg is történt, ám a tisztázással megbízott tisztség- 
viselő időközben átállt a munkaadói oldalra és elvesztette érde
keltségét a feladat végrehajtásában. így maradt a titkosság, amit 
azzal is igyekeztek megerősíteni, hogy a korábbi káros gyakorlat
tal leszámolva, megszakították a kapcsolatot a helyi sajtóval. így 
elejét lehetett venni annak, hogy az esetleges tevékenység híre szé
lesebb körben elterjedjen, és ezzel a szervezet felhívja magára a 
nem kívánt figyelmet. Szóval, végül is megkapták a munkáltatói 
felkérést, oldják meg a problémát. Miután elült a vita arról, hogy 
érdekvédelmi vagy érdek-képviseleti feladatról van-e szó (elna
polták a döntést), javaslatot tettek egy főállású egyetemi pedikű- 
rösi státus létesítésére.

A munkáltató a javaslattal egyetértett, de a nehéz gazdasági 
helyzetre tekintettel (a világ körüli utak jelentősen megcsapolták a 
költségvetési forrásokat) az érdekképviseletek anyagi hozzájáru
lását kérték. Hosszú vita után kompromisszum született. A pedi
kűröst teljesítmény szerint fogják díjazni. A munkáltató vállalta, 
hogy valamennyi munkavállaló pedikűrözési költségét állja, 
amennyiben a műveletre legfeljebb havonta egyszer kerül sót, és a 
munkavállaló legfeljebb egy lábbal rendelkezik. A két- vagy több- 
lábúak kezelését átmenetileg az érdekképviselet finanszírozza. A 
megállapodást bármely szerződő fél kérésére tízévenként felül
vizsgálhatják.

A szerződés vitájában valaki benyújtott egy javaslatot, amely a 
rosszakaratú emberek megrendszabályozására, végső esetben el
bocsátására vonatkozott, de ennek megtárgyalására idő hiányá
ban nem került sor.

SZIGETI ENDRE

A „regi” Yor%
az angol tanszé\ és a FEE A
Az angolt idegen nyelvként ta

nító tanárok számára a British 
Council által szponzorált IATEFL 
(International Association of Tea
chers of English as a Foreign Lan
guage) ez évben az angliai York
ban tartotta éves tudományos 
konferenciáját. Az egyetemünk 
angol tanszékén folyó tudomá
nyos munka idevonatkozó részei
vel a tanszék öt tanára, név szerint 
Homolya Katalin, dr. Hegedűs Jó
zsef, Kovácsné dr. Császti Gabri
ella, Adrian de Sousa és jómagam, 
Szendrő Borbála járult hozzá a 
konferenciához.

Kovácsné dr. Császti Gabriella 
és dr. Hegedűs József azt fejteget
te, miért nem alkalmazhatók a 
nyugati tanulási-tanítási stratégi
ák bizonyos elemei az ilyen ta
pasztalatokkal nem rendelkező 
kelet-európai intézményekben. A 
negyven évig hatalmi irányítású, 
de máig élő oktatási modellekben 
ugyanis az az általános vezetési 
stílus nyilvánul meg, amelytől tel
jesen idegen a demokratikus, csa
patmunkában dolgozó szellemi
ség. Kifejtették, mik azok a törté
nelmi és kulturális okok, amelyek 
a váltás utáni első korszakban 
nem tették, mert nem tehették le
hetővé a demokratikus vezetés, a 
csapatmunka, az egyéni kezdemé
nyezés, stílus és tehetség értékelé
sének azonnali bevezetését' és el
terjedését.

Az előadáson minden ide való 
régió képviselője megjelent, és ha 
nem is örömmel, de legalább meg
értéssel nyugtázta, hogy bizony 
messze még a Kánaán.

Homolya Katalin és Adrian de 
Sousa a Business English tanítá
sának kényes kérdésével foglalko
zott. Az elmúlt két év során kidol
goztak egy olyan új módszert, 
amelyben a puszta magolás és a 
tételek visszaböfögése helyett le
hetőség van a gazdasági szak
nyelvnek eleven szituációkban és 
role play-ekben való elsajátítása. 
A tanterv összeállításának lénye
ge, hogy egy ismétlő jellegű nyelv
tannal megtűzdelt, és minden le
endő közgazdász számára fontos 
managementet tanít heti két órá
ban, további heti két órában a ta
nár és a diákok sajtócikkek alap
ján megvitatják az aktuális gaz
dasági kérdéseket, további heti 
két órában pedig megtanulják a 
hallgatók, hogyan kell értelmezni, 
kifejteni és véleményezni (írásban 
is) gazdasági, ill. általános jellegű 
témákat. A C modulos, azaz kö
zépfokú nyelvvizsga is -  magától 
értetődően -  ezen készségek és 
képességek mérése.

A szerzőpáros a hallgatóság 
rendelkezésére bocsátotta a tema
tikát, valamint az általa írt tan

anyagot. A hasonló problémákkal 
küszködő kollégák ezt nagy öröm. 
mel fogadták.

Szendrő Borbála az általa írt és 
szerkesztett I Love Words c. képes 
szótárt, annak más nyelvekre átül. 
tetett verzióit, valamint a sorozat
ból készített multimédia anyagot 
mutatta be. Célja az volt, hogy bá
torítsa a nem angol anyanyelvű 
kollégákat, hogy készítsék el saját 
nyelvi változataikat, hiszen végül 
is az idegen nyelveket a nem ide
gen nyelvi környezetben élő tanu
lók anyanyelvűk segítségével sajá
títják el. (A multimédia -  szines 
képekkel illusztrált, anyanyelvi 
beszélők hangján megszólaló - 
PICDIC néven angol, francia és né
met nyelveken a hallgatók rendel
kezésére áll a Nyelvi Intézet pom
pásan felszerelt új laborjában.)

A konferencia színhelyén egy 
bolgár, egy román és egy brazil 
kolléga jelezte, hogy szívesen el
készítené saját nyelvi verzióját.

Az egyetlen szervezési malőr az 
volt, hogy a 10 angol fontért be
ígért computert, amin a CD ROM
OS változatokat be akartuk mutat
ni, végül is nem biztosították. 
Ezek tehát a tények.

Egy angoltanár számára azon
ban egy Angliában rendezett kon
ferencia a nyelvben és a kultúrá
ban való újabb megmártózást is 
jelenti. A hús vét előtti Anglia 
olyan, mint egy hatalmas virágos
kert: sárga nárciszok és kék fejű 
harangvirágok a mindig gondosan 
nyírt és mindig zöld pázsiton, friss 
virágokkal beültetett parkok és 
kertek, virágba borult cseresznye- 
fák és kaméliabokrok, rendezett
ség, tisztaság, történelemszeretet, 
önmaguk szeretete, nyugalom és 
áldott, napsugaras béke.

A kétezer éves York gazdag, ön
maga értékeit büszkén bemutató, 
szellemes proramokat is kínál. Kí
váncsian hallgatjuk az odavalósi 
nyelvjárást, és hol boldogan, hol 
döbbenten fordulunk egymáshoz, 
hogy te, ez meg mit mondott?, 
vagy, hogy jé, ezt így is lehet mon
dani!?

A szünetekben együtt isszuk a 
kávét, kiértékeljük az előadáso
kat, megbeszéljük, miből lehetne 
hazavinni, hogy otthon jobb le
gyen. Meghallgatjuk egymás elő
adásait is, és örülünk kollégáink 
sikereinek -  jól érezzük magun
kat. A záró előadás után kivonu
lunk a helybéli pubba, s a többi 
hazai és külföldi kollégával meg 
egy pohár sörrel múlatjuk az utol
só estét.

A szakmaiakon túl ezt is adta 
nekünk York. És a Világbank Pén
ze. Köszönjük!

SZENDRŐ BORBÁLA 
angol tanszék

International 
Economic Association 
Xlth World Congress
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Local Organisers
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Scientific Programme 
Committee

The Scientific Programme Committee is, chai
red by Professor Michael BRUNO, IEA President 
and composed of 61 distinguished economists ’

A ll information can be obtained at the follow ing IEA Secretariat 23, rue Campagne Premiére 
address: • 75014 Paris France

Fax: (33-1) 42 79 92 16

The deadline for submitting papers is May 15,1995.
Sessions

1 Game Theory and Applications
2 Macro Policy in Open Economies
3 Determinants of Economic Growth
4 Lessons of Economic History
5 Contracting Theory
6 Economics of Information
7 History of Economic Thought
8 Technology and Trade
9 International Trading Arrangements

10 Trade, Tariffs and Development
11 Exchange Rate Regimes and Unions
12 Economics of Multinational Firms
13 Foreign Direct Investment, Debt and Portfolio 
Management
14 Maastricht and European Economic Space
15 Public Economics, National and Sub-National
16 Economics of the Environment
17 Economic Geography and Urban Economics
18 Industrial Regulation
19 Economics of Corruption and Crime
20 Institutions, Organizations and Incentives
21 Income Distribution: Theory and Evidence
22 Old Age Security and Pension Systems

23 Economics of Poverty and Hunger
24 European Unemployment and Labor Markets
25 Labor Markets in Developing Countries
26 Gender and Economic Development
27 Economics of Migration
28 Economics of Central Banking
29 Banking Reform
30 Finance and Capital Markets
31 Microeconomics of Invention and Innovation
32 Infrastructure: Energy, Water & Institutions
33 Food, Nutrition and Agriculture
34 Lessons of South Asian Development
35 Lessons of Japan’s Development & Institutions
36 Lessons of East Asian Development
37 Lessons of Chinese Reform
38 Lessons of Latin American Reform
39 East European Adjustment and Reform
40 Economic Development in Sub-Saharan Africa
41 Mahgreb Economies

Panels
1 Health Economics; 2 Privatization in Compara

tive Perspective; 3 Economics of the Middle East Pe
ace Process

éS részletesebb információra van szükségük, forduljanak s
foü-e^szoba^M ae^^H itpf VeUch Gáborné’ BudaPest V-  ™zsef Attila utca 8. II. e>Z.U» es szoDa a Magyar Hitel Bank épületében (tel.: 266-2860).

Az MKT titkársága

Azt álmodtam, hogy jó tündér vagyok, és mivel derék embernek 
találtam magamat, felajánlottam, hogy jutalmul teljesítem három 
kívánságomat. Egyben kikötöttem, hogy szokványos kérést (egész-



A „Közgaz Pinceklub 
1995 perces focikupa”

végeredménye
A nyitó mérkó'zés a diákok vá

ratlan nagyarányú győzelmét 
hozta, hiszen az I—II. évf. csapata 
2:l-re, a III-IV. évf. csapata pedig 
ll:3-ra nyert. Sajnos, a III-IV. 
évf. csapata erősre sikeredett, így 
nem alakulhatott ki a tavalyi, 
1994 perces focin látotthoz hason
ló, izgalmas csata. A tanárcsapat 
tagjai voltak: Veress József, Veit 
József, Bara Zoltán, Vági Márton, 
Janzsó János, László Tivadar, Ko
mócsin Sándor.

A 7-es rúgó bajnokságot Végvá
ri Tamás nyerte. A 7-eseket Sár
kány Péter (ELEF) védte, a 30 in
duló közül három kör alatt került 
ki a győztes.

A kupa végeredménye: 1. Köz
gáz Pinceklub, 2. Mezőnyfölény, 
3. AJAX, 4. Győri Ördögök, 5. 
ELEF, 6. HIV-atlanok, 7. Margit
szigeti TK, 8. Besenyő Család, 9. 
Extra Lights és Dicsőségünk Örök 
Fénye, 11-12. helyezett nincs, mi
vel az AIESEC és az UNIV csapa
ta nem jelent meg a helyosztón, 
13. Igmándi Gyógyvíz játék nél
kül, mivel az Inkorrektek csapata, 
nevéhez méltóan, nem jelent meg 
a mérkőzésen, 15. Belfegor, 16. 
25-ös csapdája, 17. Hajcsatok, 18. 
Infrastruktúra.

A legjobb öt csapat a Közgáz 
Pinceklub által felajánlott ajándé
kokat kapta. Az első helyezett egy 
garnitúra pólót, ill. nadrágot, vala
mint egy kupát: A második helye
zett 10 000 Ft értékben ehet-ihat a 
Közgáz Pincében. A harmadik he
lyezett jutalma egy garnitúra póló 
és egy focilabda. A 4. és az 5. csa
pat 10 pizzát, ill. 10 korsó sört fo
gyaszthat a Közgáz Pincében.

A torna gólkirálya Mihályi Gé
za (Győri Ördögök) 27 góllal, a 
legjobb kapus Sárkány Péter 
(ELEF) 11 bekapott góllal.

Jutalmuk 1-1 focilabda.
Néhány további érdekesség:
-  legtöbb gólt a Győri Ördögök

lőtték (53); 6
-  legtöbb gólt a 25-ös csapdája 

kapta (50);
-legkevesebb gólt az Igmándi 

Gyógyvíz csapata rúgta (11);
-  legkevesebb gólt az ELEF 

csapata kapta (11).
Az idén először kuparendszer

ben zajlott le az 1995 perces foci 
ám ez a forma nem bizonyult sike
resnek. Jövőre, ha lesz „hosszú fo
ci”, ismét két nagy csapat fog egy
mással küzdeni.

KÓSA ISTVÁN 
HALLGATÓI TAGOZA1

Európa bajnokai a közgázos lányok!
Befejeződött a IV. Prímagáz 

Nemzetközi Egyetemi Kosárlab
da Fesztivál. Az idén immáron 
negyedik alkalommal rendezte 
meg az egyetem diáksportköre a 
hagyományos tavaszi kosárlab
datornát (amelynek idén csak az 
utolsó pillanatban sikerült meg
találni a fő szponzorát, a Príma
gáz Rt.-t). Két héttel a csapatok 
érkezése előtt még teljes volt az 
anyagi bizonytalanság. Pedig 
résztvevőben igazán nem volt 
hiány. Európa egyetemei között 
futótűzként terjedt el a hír, hogy

Előbb óriási küzdelemben győz
tek a düsseldorfi csapat ellen, 
majd sima vereséget szenvedtek 
a sokkal jobb finn csapattól. A 
péntek délutánt szánták a szer
vezők a kultúrának. Négy 
busszal indultak a csapatok 
Szentendrére a skanzenbe, ahol 
néptáncprogram, ősi mestersé
gek bemutatói és

p o g á c s a s ü té s  vá r ta  
a  ré sz tve vő k e t.

A néptáncos gyermekek be
mutatóját óriási ováció kísérte.

zepette mindössze egy ponttal 
70-69-re nyertek a közgázosok. 
Nagyon szép eredmény a fiúk
tól, hisz

7 6  c s a p a t  k ö zü l sikerült 
m e g s z e r e z n i  

a  b ro n zé rm e t.
A női döntőn a tavalyi helyzet 

ismétlődött meg. Ismét a Mün
chen csapata volt lányaink el
lenfele. Az első félidő óriási, fej 
fej melletti küzdelmet hozott, 
mindössze kétpontos magyar

va 50-36 arányban győztek, im
máron másodszor szerezve meg 
a torna történetében az első he
lyet!

A fiúdöntő már nem hozott 
ilyen sima mérkőzést. Gigászok 
csatája folyt a pályán, az utolsó 
pillanatig foggal-körömmel har
colt mindkét csapat. A lefújás
kor éppen a litvánok vezettek 
58-55-re, így a tavalyelőtti győz
tes Turku gárdája csak második 
lett. A magyarok még két har
madik helyezésnek is örülhettek, 
mindkettő a hárompontos dobó-

A győztes csapat

A tanárok vereségének oka: a pocak

Nemzetközi logisztikus hallgatóink Brémában

A külgazdasági tanszék „Nemzetközi Logisztika” szakirányának 
hallgatói szakmai tanulmányúton voltak Brémában április 18. és 25. 
között. Kikötői, banki, logisztikai központi és egyéb „szakmai" élmé
nyeikről szóló cikkükkel a következő számunkban jelentkeznek.

Budapesten már évek óta fan
tasztikus hangulatú és színvona
lú kosárlabdatoma zajlik. Az 
idén 11 ország 16 férfi- és 9 női 
csapatát tudtuk fogadni a korlá
tozott szállás- és teremkapacitá
saink miatt. Olyan nagy kosár- 
labdás nemzetek képviseltették 
magukat hazánkban, mint a 
spanyolok, horvátok, litvánok, 
vagy éppen az egyre jobban ját
szó németek. Az idén a szerve
zők fontos célja volt az is, hogy a 
külföldi csapatok ne csak a fő
várossal és a többi csapattal is
merkedjenek meg, hanem ízelí
tőt kapjanak hazánk múltjából 
és kultúrájából is.

A torna szerda este kezdődött 
a nyitóbulival, ahol a csapatok 
először láthatták egymást test
közelből. A küzdelmek csütörtö
kön kezdődtek meg a fiúknál 4 
csoportban, míg a lányoknál 
kettőben. Mind a fiú-, mind a 
lánycsapatunk magabiztosan 
vette az első akadályokat, és 
csoportelsőként került a közép
döntőkbe. Csütörtök este került 
sor a már szintén hagyományos
nak mondható hajókirándulás
ra, ahol a mintegy 300 résztvevőt 
egyrészt Budapest éjszakai lát
képe, másrészt különböző prog
ramok várták. Óriási

s ik er t a ra to tt a  Fibri 
sp o r tru h á já t b em u ta tó

divatshow, ahol a manökenek kö
zé időnként a nézők is beálltak a 
színpadra. Szintén jó fogásnak 
bizonyult a Garrone italkóstolója. 
A legnagyobb sikere viszont vi
tathatatlanul az éjféli tombola
húzásnak volt. Nem is csoda, hisz 
a jegyekért többek között az Adi
das, az LA Gear, a Pro Yomex, a 
Roland Kft., a Seagram’s, a 
Zwack vagy éppen a Texas Inst
ruments értékes ajándékait húz
ták ki a bájos leánykezek. A fődí
jat, a háromliteres Cinzanót végül 
egy prágai játékos nyerte meg.

A péntek a közgázos lányok
nak szabadnap volt, a fiúknak 
viszont két fontos és kemény 
meccset kellett játszaniuk.

Sportolj velünk!Ha a tervek valóra válnak, le
het, hogy néhány éven belül „sa
ját” családi sporttelepük lesz a 
végzett és leendő közgazdászok
nak, fitness-szel, squash-sal, 
szaunával, kedvező éves tagdíj
jal, ahogy az szokás. Most, hogy 
oly sok vállalati sporttelep mö
gül eltűnt a vállalat, reális lehe
tőség van arra, hogy egyikük a 
közgazdászok egészségmegőrző 
sporttelepeként működjön to
vább. Vállalkozók máris vannak, 
akik szívesen fektetnék pénzüket 
egy efféle üzletbe. Szakmai fel
ügyeletről a tervek szerint az 
Egészséges K özgazdászokért 
alapítvány gondoskodik majd, 
amely nemrégiben jött létre több 
mint egyévi szervezőmunka nyo
mán. Az alapítvány kuratóriu
mában csupa ismerős név: Orosz 
Ferenc (elnök) és Kelem en End- 
réné, a testnevelés tanszék okta- 

Ealásházy Mária a jogi tan
székről, Sulyok-Pap Márta a 
Pénzügyről és Liener Péter, ko

rábban a politikatudományi tan
szék oktatója. Többen örömspor
tolók is, eveznek, síelnek.

Az alapítvány célja, hogy sza
badidős sportokként népszerűsít
se a síelést, a szörfözést, a vízi tú
rázást, a kerékpározást és a lo
vaglást, tudjon ezekhez sportszert 
kölcsönözni, bevonja a végzett 
közgazdászokat, családtagjaikat,

valamint pénzt gyűjtsön a közös 
sportolásra. S erre jó esély van, 
mert az utóbbi húsz évben több 
mint ezren a testnevelés tanszék 
tanáraitól tanultak síelni, lova
golni, szörfözni, evezni. S ez most 
folytatódhat: az alapítvány az ér
deklődők számára programokat 
kíván szervezni, olyanokat, ame
lyek az időközben családot alapi-

A szervezőkhöz az időjárás is 
kegyes volt, gyönyörű napsütés
ben lehetett megtekinteni a régi 
házakat, majd Szentendre óvá
rosát is. A pénteki program a 
dunabogdányi Forgó étteremben 
ért véget egy igen bőséges vacso
rával.

A szombat az elődöntők és a 
döntők napja volt. A lányok si
ma győzelemmel jutottak a 
döntőbe. Jól jellemzi a magyar 
női kosárlabda erejét, hogy a 
harmadik helyért a SOTE csa
patának az ELTE csapatát kel
lett legyőznie. A fiúk Szentpéte- 
ri Ádám  és Zsenics Áron vezeté
sével csak négy ponttal marad
tak alul drámai csatában a 
Kannas kosarasaival szemben. 
A másik ágon izzó hangulatú 
mérkőzésen a nyugodtabban 
játszó finnek győztek a Split el
len. Ezután következett a bronz
éremért vívott mérkőzés. A fiúk 
remekül játszottak a jóval 
esélyesebb horvát csapat ellen, 
kemény védekezéssel semlege
sítve a horvát centereket, a 
támadásban pedig időnként lá t
ványosan játszva szereztek 
szépségdíjas kosarakat. A vége 
előtt három perccel már nagyon 
simának tűnt a mérkőzés, hisz 
fiaink már 11 ponttal vezettek. 
Itt mutatkozott meg a Split ru
tinja, mert megrázták magukat, 
és a végén óriási izgalmak kö-

tottak számára is alkalmasak. 
Aki felveszi az alapítvánnyal a 
kapcsolatot, a továbbiakban 
rendszeresen tájékoztatást kap 
majd a lehetőségekről. Az alapít
vány valószínűleg együttműködik 
majd az egyetem baráti körével, 
hogy minél több szakmabelinek 
legyen módja különböző életkorú, 
munkahelyi kollégákkal együtt 
sportolni. Aki az alapítványt pénz
adománnyal is támogatni tudja, 
szintén minden részletet megtud
hat ehhez a testnevelési tanszé
ken Orosz Ferenctől (cím: Kinizsi 
utca 1-7., telefon: 217-3600). Né
hány cég már eddig is adott pénzt, 
ezzel sikerült létrehozni az ala
pítványt. Az egyik napilap pedig 
arra adott pénzt, hogy pályázat 
alapján négy hallgató ingyen me
hessen idén szörftáborba.

A „saját” sporttelep ma még 
terv, bár megvalósulására jó 
esély van. Együtt sportolni azon
ban máris lehet!

mg

előnnyel a végén. A második fél
időben aztán K ováts László ta
nítványai Boda és Fazakas veze
tésével fokozatosan felőrölték a 
német lányok ellenállását, és vé
gül magabiztos győzelmet arat-

versenyen született: a fiúknál 
Móricz Dániel, a lányoknál Fa
zakas Ágnes lett.

A torna legjobb ötöseibe (All- 
star csapatok) három közgázos 
is bekerült, a lányoknál Boda 
Krisztina  és Fazakas Ágnes, míg 
a fiúknál Szentpéteri Ádám  ve
hette át a Hélia-D és a West 
ajándékait.

Remek hangulatban ért véget 
a torna, a csapatok majdnem fe
le már most jelezte, hogy „jövő
re veletek ugyanitt”, ha lesz, 
aki megrendezze és aki szpon
zorálja, mert Fazakas Károly  
DSK-elnök az idén végez, így az 
idei volt a búcsútornája. Nyu
godtan mondhatjuk, méltón bú
csúzott. Jövőre a fiataloké a pá
lya...

A torna emlékpólója a testne
velési tanszéken 800 forint/db 
egységáron megvásárolható, 
amíg a készlet tart.

Quasar-játszma 
a Wizard’s-ban
Budapest-Düsseldorf3 4 1 - 1 5 7

w - a  gyre többen tudják már Budapesten, hogy a Quasar az 
C y  nemcsak egy égi jelenség, hanem egy izgalmas harci já- 

M ték is, am elyet a W izard’s játékbarlangjában lehet ki
próbálni. Most 12 közgázos és 12 düsseldorfi egyetem ista pró
bálhatta ki a IV. Prím agáz Nem zetközi Kosárlabda Fesztivál 
keretein belül ezt az izgalmas játékot. A  legtöbben csak annyit 
tudtunk az egészről a já ték  előtt, hogy két csapat lesz és a má
sik csapat tagjait kell lézerrel lödözni. Izgatottan léptünk be a 
fegyverterembe, ahol mindenki megkapta a m ellvértjét és a 
hozzá kapcsolt lézerpisztolyt. Gondos eligazítás után indult a 
piros és a zöld (ezek voltunk mi) csapat a küzdőtérre. A sötét 
pincehelyiségben (csak a helyzetjelzők égtek) először az ener- 
giafeltöltőket kellett megkeresni. Ha feltöltöttük a fegyvereket, 
akkor négy életet és életenként 20 lövést kaptunk és már kez
dődhetett is a csata. Hamarosan piros lézernyalábok hálózták  
be a pincét és piros és zöld pontok szaladgáltak, lapultak, tá 
madtak és vonultak vissza, jelezve, hogy merre vannak a „har
cosok ”. Ezeket a piros és zöld fényeket kell eltalálni a lézernya
lábbal, ez jelenti az ellenfél (vagy éppen a csapattárs) egy életé
nek elvételét. Ha elfogy a négy élet, akkor új feltöltéssel újabb 
négy szerezhető, tehát a húsz perc végigjátszható. A  csapatok 
pontokat szerezhetnek az ellenfél eltalálásával, vagy az ellenfél 
bázisának kilövésével. Ez utóbbi kemény feladat, ha az ellenfél 
jó l védekezik, m ert a bázisba csak két lépésről lehet beletrafál- 
ni, ráadásul három másodpercen belül kétszer, és közben persze 
nem árt, ha sikerül elkerülni a védők sugárnyalábjait.

A csata óriási, fantasztikus volt, még a já ték  e lő tt húzódozók 
is öt perc után vad visítással vete tték  magukat a harcba. A  sö
té t pincében gomolygó füstben lopódzó és vadul tüzelő XXI. 
századi Rambókban talán gyerm ekkori elfojtott vágyaik törnek 
fel ilyenkor. Hiszen le kell győzni az ellenfelet, csapdába kell 
csalni, meg kell lepni, gyorsabban kell lőni, m int az a másik ott 
szemben, és ha ügyes vagyok, akkor szitává lőhetem anélkül, 
hogy bármi baja esne az ellenséges katonának. A  ném et „harco
so k ” igen jó l küzdöttek, néhányon igen jó l hasznosították a 
hadseregben szerzett hegyivadász kiképzésüket, am ikor a te 
reptárgyak közö tt suhanva, egymást fedezve próbálták felrob
bantani bázisunkat. Ezek a kísérletek azonban harcias amazon
jaink önfeláldozó védekezése következtében (Zrínyi Ilona és az 
egri nők utódaiként), mindig kudarcba fulladtak, míg szétszórt 
alakzatban támadó fiaink kétszer is telibe találták a ném et bá
zist. Ennek is köszönhettük fölényes győzelmünket. A ztán  húsz 
perc já ték  után a fegyverek kihunytak és az ifjú Luke Skyw al- 
kerek és Solo-kapitányok kipirulva, kim elegedve vehették  á t a 
számítógépes eredm énylistát, megtudva, hogy ki k it és hány
szor ta lá lt el, milyen százalékkal és hány pon tot érve el.

Jó volt, bár nem olcsó, de aki egyszer kipróbálta, az vissza fog 
még térni a küzdőtérre a piros lézersugarak közé...

Egyetemi szörftáborok
mennyi h e^ zfn ^ a  w lenceí-ta vi vízisportlskida ag^r^Helepe!^V 
turnusok a következők: június 24.-júIius 1., július 1-8., a“S“sz 
. , aU!njsztus 26.-szeptember 2. A szállást, teljes ellátást,
o k t i í  m a S S n  foglaló árak személyenként 8200 és 9200 fo- 
rin? között lesznek. Érdeklődni és jelentkezni a testnevelés, tan
széken lehet, minél előbb. _____________________ _



Az 1994/95. évi vállalat-gazdaságtan 
tanulmányi verseny végeredménye

Pontszám Rangsor Jutalom 
pontHelyezés Név

1. Bartók Adriepn
2. Horváth Ádám
3. Havelka Erika
4. Gergely Szabolcs

5. Urbán Ágnes

6. Juhász Csaba

7. Szatmári Alexandra

8. Harbula Péter

9. Kákosy Zsolt

10. Adorján Richárd

11. Szilágyi Éva Gabriella
12. Vándorffy Sára
13. Holbusz Ákos
14. Cserháti Vencel

323
314
312
311

305

304

301

298

297

291

269
266
265
257

12
11
10
8

20 000 Ft 
16 000 Ft 
12 000 Ft 
2000 Ft
könywásárl. ut. 
2000 Ft
könywásárl. ut. 
2000 Ft
könywásárl. ut. 
2000 Ft
könywásárl. ut. 
2000 Ft
könywásárl. ut. 
2000 Ft
könywásárl. ut. 
2000 Ft
könywásárl. ut.

C ä C n i d U  r c n v v i  ____

Különdíjban részesült Bartók Adrienn az 1. forduló, Juhász Csaba a 2. 
forduló, Gergely Szabolcs a 3. forduló megnyeréséért, valamint Havelka Eri
ka a döntőijén a vita folyamán bizonyított felkészültségéért.

Valamennyi résztvevőnek gratulálunk!A vállalat-gazdaságtan tanszék munkatársai

Hajó
kapcsolatteremtő készsége van, jó  pénzt kereshet. A

„Martin és Gábor”  
légi és tengeri

szállítmányozással foglalkozó 
magyar-osztrák kft.

érdekes különmunkát ajánl közgazdász hallgatóknak. A kit 
érdekel, hívjon telefonon: 158-9301 (délután 3 és 4 között).

-  Vigh Gábor ügyvezető.

Kollégiumi igénylés

Fotó: Szarka Zoltán

Felhívjuk mindazon tanszékek, 
öntevékeny csoportok, diákszer
vezetek figyelmét, akik 1995 nya
rára szakmai gyakorlatos csopor
tok részére vagy más csoportos 
szervezésre kollégiumot igényel-

+ 9  PLUSZ
avagyu  I

mitől iobb ma az OTP lakosság i fo lyószám la

+

+

+

+
+

+

+

+

+

Alapszolgáltatások.
Hogy ne kelljen számláival vesződnie. Hogy véletlenül se feledkezzék el például a telefonszámláról.
Hogy ne kelljen várnia a postást, az újságost, vagy a díjbeszedőt.
Átutalási megbízásai lehetnek egyszeri, eseti megbízások vagy rendszeresek és szinte bánnire vonatkozhatnak. 
Számlájáról bármely OTP Bank fiókban rendelkezhet.
Az egykor átutalási betétszámlának nevezett szolgáltatás az OTP-nél már 42 éve működik.

Ügyfélazonosító nyilvántartás és limitfigyelés.
Hogy valóban csak az Ön közüzemi számláját és csakis az Ön által megszabott összeghatárig egyenlítsük ki.
A téves illetve túlszámlázás kifizetése szerződött partnereink felé gyakorlatilag kizárt.

ATM kártya, Ügyfélkártya vagy Forintkártya.
Hogy bármikor készpénzhez juthasson.
Akkor is, amikor a bankok zárva vannak. Vagy csak nincs kedve sorban állni.
Ráadásul Forintkártyájával készpénz nélkül vásárolhat is.

Csekk.
Hogy készpénzt vehessen fel a legközelebbi OTPBank, takarékszövetkezeti fiókban vagy postahivatalban. 
Vagy készpénz nélkül fizethessen egy áruházban, étteremben, vagy a barátjának.
Az elfogadóhelyeken beváltott csekkekre az OTPBank által garantált felső határ csekkenként 20.000 Ft.
De ha a csekket számlavezető fiókjában váltja be - akár Ön, akár más, Ön által megjelölt 
kedvezményezett - ez a határ folyószámlájának egyenlege, tehát a csillagos ég!

TeleBank.
Hogy számlája egyenlegéről kártyaszáma és személyes kódja megadásával bármikor tájékozódhasson.
Vagy hogy esetleg elveszett ügyfélkártyáját azonnal letilthassa.
Hogy a kártya még biztonságosabb legyen.

Napi kamatozás.
Hogy pénze egy napig se maradjon tétlen.

Lekötött betétek.
Hogy a kamat magasabb lehessen. Az 1 ,3 , 6 és 12 havi lekötés lehet egyszeri vagy folyamatos és a lekötés a 
hó bármely napjától indulhat, egyszerre tehát különböző összegek különböző futamidővel is leköthetők. Ha a 
lekötés ideje alatt mégis szüksége lenne pénze egy részére, az sem gond, mivel a fennmaradó összeg az 
eredeti kamattal tovább gyarapodik.

Kamatos kamat.
Hogy a kamat mielőbb tőkévé váljék. A folyamatosan lekötött betétek kamata az újabb lekötés előtt a 
lekötendő összeghez írható. Igénye szerint, automatikusan.

Kamatprémium.
Hogy a nagyobb összegek - a pénz természetének megfelelően - még gyorsabban növekedjenek.
A 100.000 Ft-os és az azt meghaladó 1 , 3 , 6  és 12 havi egyösszegű lekötéseknél az összeghatártól függően 
plusz 1 -1,5 - 2 -  3%-os kamatprémiumra számíthat, amivel a kamat akár 27% is lehet. Ezek a pluszok
bankkártyával rendelkező ügyfeleink lekötetlen betétei után is járnak.

Hitel (nem alma).
Hogy könnyen és gyorsan juthasson hitelhez és érezze, hogy ügyfélkártyával rendelkező folyószámla 
tulajdonosként az OTPBank kiemelt ügyfelei között tartja számon Önt. A lakossági folyószámlához 
kapcsolható hitel kedvező kamatozású és az egy éves lejárati időn belül a visszafizetéssel összhangban Újra és 
újra felhasználható. On dönti el, hogy részletekben, vagy egy összegben törleszt. Egyszerűsíti a hitelfelvételt 
hogy ennél a konstrukciónál külön kezesre sincs szükség.

Lakossági folyószámla.  Az OTP Bank többe t  ad.

nek, hogy kérésüket 1995. május 
12-ig nyújthatják be a kollégiumi 
tanácshoz. A későbbiekben nem 
tudjuk figyelembe venni a kérel
meket az átfutási idő rövidsége és 
a kevés férőhely miatt. Kérjük, 
igényeiket a Varga Jenő Kollé
giumba, Bejcziné Horváth Irmá
nak juttassák el.

Kollégiumi tanács

Dolgozók,
tanárok,

aspiránsok
kollégiumi

elhelyezéséről
Felhívjuk az egyetem vidéki dolgo

zói, tanárai, aspiránsai figyelmét, 
hogy aki az 1995/96-os tanévre kollé
giumot szeretne igényelni,

1995. május 26-ig

adhatja le kérvényét.
A kérvényeket a kollégiumi tanács

hoz kérjük címezni, és a Varga Jenő 
Kollégium portáján gyűjtjük össze 
(1092 Budapest, Kinizsi utca 2-6.).

Kollégiumi tanács

A Közgáz Diák Centrum követ
kező műsora május 12-én, pénte
ken este 21.00-3.30-ig: Koncert: a 
Ladánybene 27 együttes. Mozifil
mek: Blue Sky (Kék ég) (am., fsz.: 
Jessica Lange, Tommy Lee Jones); 
Halálugrás (Drob Zone) (am., fsz.: 
Wesley Snipes). Nonstop funky 
and soul disco (d. j.: Szeles Ti
bor & Mihálszky Tamás). Jég- 
krémbár, koktélbár, salátabár, 
teaház, karaoke-show.

Május 19-én, pénteken este 21.00- 
3.30-ig: RAKPARTI ZWACKPART1 
-  Egész estét betöltő Unicum-buli! 
(Műsorvezető: Szabó Tamás). Kon
cert: Palermo Boogie Gang. Mozifil
mek: Lopakodók (am., fsz.: Tom Be- 
renger, Billy Zane, J. T. Walsh Pauly 
Shore); Stargate (Csillagkapu) (am, 
fsz.: Kurt Russell, James Spader, 
Jaye Davidson). Nonstop funky and 
soul disco (d. j.: Szeles Tibor & Mi
hálszky Tamás). Jégkrémbár, kok
télbár, salátabár, teaház, karaoke- 
show.
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Az egyetem i tanácsot rend- Értetlenül állt

Megint egy csalóka látszatot 
kell helyesbítenünk: a Köz
gáz Könyvtár nem az egyetem fő

épületében díszeleg, nem ott, 
ahol Marx Károly a búsuló ju 
hászt alakítja, hanem pár sarok
kal arrébb, a Kinizsi és Közraktár 
utca sarkán, szemben azzal, ahol 
a Csarnok idegenlégiózott. Ezen 
a sarkon, ha a Duna-parti frontról 
érkezünk, látható a hatvanas évek 
posztbrutál stílusában megalko
tott homlokzat, tréfásan játszado
zó, tandíjmentes egyetemi ifjúság.
A belső terek azonban klasszikus 
amerikai cam pus hangulatot 
árasztanak, pláne így tavasszal, az. 
ilt-ott kvaterkázó egyetemistákkal, 
bizonyos zöld területekkel fello
csolva, majd maga a könyvtár is 
olyan igazi tágas, mííanyagos-neo- 
nos amerikai könyvtárhangulattal 
bíró helyszín.

I Iáromemeletnyi tanulási-kuta
tási tér, melyek közül, egészen 
egybehangzó vélem ények sze
rint, az. első szinten található fo
lyóirat-állomány a leginkább di
cséretre m éltó . Naprakész és 
kurrens periodikák, kellem es 
mííszálas fotelekben fogyasztva, 
csak az az istentelen  generál- 
konyhaszag ne teijengene úgy 
déltájban. Ami egyrészt dicsére
tes fejlem ény, m ert annak bi
zonysága, hogy a büfészakasz is 
kiépült a szerény kávéautomata 
mellett, viszont ezt azért nem 
kellene. Rántotthúsos gőzök su
hannak a folyóiratok felett, imi 
gyen segítve a m enedzsm ent 
jobb megértését. A könyvtár di
cséretére legyen azonban mond
va, hogy a fénymásoló-szolgálat 
■gén jó, kártyás produkciók és 
olyan szám ítógép-term inálsor  
van itt, amiért egy bölcsész a fe-

Könyvtárlat
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kete borítású esztétikakönyvébe 
dőlne. Ráadásul a könyvtár kata
lógusa az Interneten is hozzáfér
hető, így aztán száguldozhatunk 
az alapirodalmak között.

A közgazdaságtan tankönyv
frontja is híresen erős itt, bár egy

hasonlóságot mutatnak a szabad
polcos részek a bölcsészkari Kari 
Olvasóval: innen is el tudnak 
tűnni anyagok, folyóméterek a 
tanszéki könyvtárakba, aztán lőt
tek a pol. gazdos eszméletvesztés
nek. A könyvtár igazán felhasz

náló- és egyetemistabarát tere 
azonban a „Konzultációs Övezet” 
nevű földszinti rész, így, nagy fe
hér betűkkel kiírva a világnak. 
Sarkok, zugok, kutatóasztalok, 
már amennyire ezt alumínium
ból és műanyagból össze lehet

dobni, hogy aztán okosodjon a 
jövő technokratája. A könyvtár
ból kigurulva aztán folytatódhat 
a kultúrprogram: belső udvari 
r’n’roll, szemben eg)’ kis Dresch 
vagy leginkább a Duna-part, ahol 
frissen megismert partnerünk
nek búghatjuk a fülébe Samuel- 
son egyszeregyét.

- s e b ő k -

Budapesti Közgazdaságtu
dományi Egyetem Központi 
Könyvtára

Budapest IX., Közraktár u. 
18-20.

Telefon: 217-6827 
Fax: 217-4910 
Nyitva tartás: hétfő-pén- 

tek: 9-20, szombat: 9-13 
Beiratkozás: minden nagy

korú polgár beiratkozhat egy 
személyivel vagy útlevéllel a 
kézben, ez ingyenes. A láto
gató- vagy kölcsönzőjegy  
elvesztése először 100 Ft, az
tán minden további alkalom
mal 200 Ft.

Kölcsönzés: Közgáz-oktatók, 
-kutatók és -munkatársak 3 
hónapra 20 kötetet, a hallga
tók és más intézm ények  
munkatársai 1 hónapra 6 kö
tetet kölcsönözhetnek.

Katalógusok: minden számí
tógépen -  az 1990 előtt meg
je len t kiadványok ETO 
(egyetemes tizedes osztályo
zás) feldolgozásban, az 1990 
óta m egjelent kiadványok 
m indenféle hagyományos 
bontásban -  szerzők szerinti 
hagyományos alfabetikus ka
talógus és tárgykatalógus
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